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   Prot.: 43/2021 Roma, 18 febbraio 2021 
 
 

VERBALE DELL’ASSEMBLEA GENERALE DEL MEDAC 

 

Il giorno 19 del mese di febbraio 2020 alle ore 9:30, presso la sala riunioni del Centro Congressi 

Cavour in via Cavour 50/A a Roma, si è tenuta la riunione dell’Assemblea Generale del MEDAC per 

discutere e deliberare sul seguente 

ordine del giorno 

 

1. Apertura dei lavori e comunicazioni del Presidente 

2. Adozione dell’ordine del giorno 

3. Adozione del verbale dell’AG tenutasi a Venezia il 20 febbraio 2019  

4. Chiusura del bilancio e relazione finale delle attività 2019- Approvazione  

5. Presentazione del bilancio previsionale 2020- Informazione  

6. Discussione del contributo del GL4 (se viene adottato) in vista del GL della CGPM sulla 

pesca ricreativa ed eventuale approvazione  

7. Proposta di creare un Gruppo di Lavoro sulle pari opportunità- Approvazione  

8. Modifiche al Regolamento Interno- Approvazione  

9. Composizione della Presidenza del MEDAC- eventuali cooptazioni  

10. Composizione del 40% del Comitato Esecutivo -eventuali cooptazioni  

11. Partecipazione del MEDAC alle prossime riunioni esterne (DG MARE, GFCM, ICCAT, 

STECF)  

12. Presentazione del progetto INTERREG (IT-HR) Itaca: “Strumenti innovativi per 

aumentare la competitività e sostenibilità dei piccoli pelagici” - a cura di Alessandra 

Liviero  

13. Situazione della lista dei membri, stato del pagamento delle quote 2020. 

(Informazione)  

14. Varie ed eventuali 

 

Nel luogo e all’ora indicata risultano presenti i seguenti Signori:  

Nicola Tavoletta, Llibori Martìnez, Sergio Schiavone, Antonio Pucillo, Andrea Albertazzi, Silvano 

Giangiacomi, Lilia Castellani, Massimiliano Sardone, Caroline Mangalo, Ivan Birkic, Krstina Mišlov 

Jelavič, Romeo Mikičič, Federica Barbera, Christian Decugis, Dilek Sahin, Iolanda Piedra, Rafael Mas, 

Javier Doménech Vernet, Trinidad Agundez, Antoni Abad Mallol, Mario Vizcarro Gianni, José Basilio 

Otero Rodriguez, Antoni Garau Coll, José Maria Gallart Garcia, Jorge Campos Uclés, Manuel 

Fernandez Belmonte, Gian Ludovico Ceccaroni, Barbara Esposto, Giovanni Basciano, Emanuele 

Sciacovelli, Gilbert Balzan, Giuseppe Demicoli, Paul Piscopo, Antonio Marzoa Notlevsen, Laura 

Pisano, Alessandro Buzzi, Alessandro Ficicchia, Enrica Onorati, Gennaro Scognamiglio, Alessandra 



 

 

Liviero, Alessandro Censori, Stefano Boscolo, Claudia Benassi, Francesca Biondo, Fabrizio De 

Pascale, Kleio Psarrou, Giampaolo Buonfiglio, Rosa Caggiano, Marina Illuminati, Marzia Piron. 

Le presenze risultano anche dai fogli sottoscritti da tutti i partecipanti. I fogli presenze saranno 

conservati agli atti. 

Assume la presidenza della seduta il Sig. Giampaolo Buonfiglio. Funge da segretario la Sig.ra Rosa 

Caggiano. 

I Oggetto: Apertura dei lavori e comunicazioni del Presidente 

Il Presidente apre i lavori dell’Assemblea e coglie l’occasione per salutare i rappresentanti delle 

Amministrazioni nazionali e regionali presenti.  

 

II Oggetto: Adozione dell’ordine del giorno 

Giampaolo Buonfiglio illustra quindi l’ordine del giorno, proponendo di inserirvi l’intervento 

dell’Assessora all’agricoltura e pesca del Lazio, regione in cui si sta svolgendo la riunione e che nel 

2020 parteciperà al MEDAC con un contributo annuale. Rispetto all’o.d.g. originario, verrà anticipata 

la presentazione del progetto Itaca a causa delle tempistiche di viaggio dei relatori. Inoltre, in varie 

ed eventuali verrà data la parola al coordinatore del Focus Group sul Mediterraneo Occidentale, per 

fare il punto della situazione sullo stato d’implementazione del piano pluriennale per i demersali. 

Rosa Caggiano comunica ai soci le deleghe ricevute per la seduta: PAPF a GKTS, CIPS e FIPIA a FIPSAS, 

CRPMEM Occitanie e OP du Sud a CNPMEM. Tali deleghe consentono di raggiungere la maggioranza 

necessaria per deliberare. L’ordine del giorno viene adottato all’unanimità con le modifiche 

proposte. 

 

III Oggetto: Adozione del verbale dell’AG tenutasi a Venezia il 20 febbraio 2019  

Il Presidente invita i partecipanti a richiedere eventuali modifiche o commenti al verbale 

dell’Assemblea Generale tenutasi a Venezia il 20 febbraio 2019. Non essendoci interventi, il verbale 

viene adottato all’unanimità. 

 

IV Oggetto: Chiusura del bilancio e relazione finale delle attività 2019- Approvazione 

L’assistente esecutiva, Marina Illuminati, presenta la chiusura del bilancio 2019. Fa presente che si 

rilevano un contenuto aumento della spesa per il personale e una diminuzione delle spese di viaggio 

perché i soci sono diventati più virtuosi nell’organizzazione dei loro spostamenti. Comunica che la 

voce relativa ai pasti rimane elevata perché spesso sono organizzati dal Segretariato così da 

ottimizzare i tempi delle riunioni, mentre le sale riunioni sono state meno onerose perché molte 

sono state offerte gratuitamente. Marina Illuminati procede ad illustrare il confronto tra i bilanci di 

tre annualità (2017-2018-2019), sottolineando che alcune spese risultano inferiori perché 

rendicontate nel progetto FAIRSEA.  

Il Presidente, constatando l’assenza di richieste di intervento, di voti contrari e di astenuti, accerta 

l’approvazione del bilancio 2019 all’unanimità.  



 

 

Marina Illuminati interviene per precisare che i soci non hanno ancora ricevuto i rimborsi per le 

ultime riunioni tenutesi alla fine del 2019 perché non è ancora stato effettuato il bonifico del 

prefinanziamento per l’annualità 2020 da parte della DG MARE che solitamente consente di avere i 

fondi necessari per saldare l’annualità precedente in tempi utili. 

Il Presidente passa la parola a Rosa Caggiano, che procede ad illustrare la relazione finale delle 

attività. Fa presente che il carico degli impegni è molto aumentato, anche considerando tutte le 

riunioni a cui ha partecipato il MEDAC nel corso del 2019, incluse quelle di tipo scientifico. Il 

Segretario esecutivo riconosce la disponibilità e frequente partecipazione del Presidente alle 

riunioni di interesse per il Consiglio Consultivo e ne sottolinea l’importanza, ricordando l’intervento 

della rappresentante della DG MARE del giorno precedente, in cui è stato espresso apprezzamento 

non solo per l’elevata partecipazione del MEDAC, ma anche per i contributi utili ricevuti che servono 

a meglio analizzare i diversi dossier. Rosa Caggiano conclude il suo intervento ricordando che il 

rapporto finale delle attività 2019 andrà ad integrare la documentazione necessaria, oltre al bilancio, 

che sarà inviata alla Commissione per illustrare e chiudere le attività svolte nel 2019. Non essendoci 

interventi, il documento viene approvato all’unanimità. 

 

V Oggetto: Presentazione del bilancio previsionale 2020- Informazione  

Il Presidente invita Marina Illuminati ad esporre il bilancio previsionale per il 2020 già approvato dai 

membri del Comitato Esecutivo. L’assistente esecutiva, nell’illustrare le voci, informa i soci 

dell’intenzione della Commissione Europea di calibrare il contributo per ogni Consiglio Consultivo 

sulla base delle attività svolte, delle lingue di lavoro e del numero dei soci. Rosa Caggiano interviene 

per ricordare che questo cambiamento è frutto di un lungo percorso in cui il MEDAC ha, in più 

occasioni, richiesto il riconoscimento delle spese sostenute per garantire la maggior partecipazione 

possibile attraverso l’interpretariato nelle lingue dei soci. Marina Illuminati, dopo aver illustrato il 

budget previsionale del 2020, specifica che, salvo eventuali ulteriori contributi dall’UE, il budget si 

manterrà simile agli anni precedenti. Qualora il finanziamento ricevuto fosse maggiore, sarà deciso 

successivamente come impiegare l’ulteriore somma ricevuta.  

 

VI Oggetto: Discussione del contributo del GL4 (se viene adottato) in vista del GL della CGPM sulla 

pesca ricreativa ed eventuale approvazione 

La coordinatrice del GL4, Laura Pisano, prende la parola e ringrazia tutti i soci per la collaborazione 

per la predisposizione del parere, ma comunica che dovrà essere approvato per procedura scritta 

dal Comitato Esecutivo, viste le numerose modifiche proposte da apportare al testo dai soci. 

 

VII Oggetto: Proposta di creare un Gruppo di Lavoro sulle pari opportunità- Approvazione  

Il Presidente aggiorna l’Assemblea Generale sulla richiesta pervenuta alla Presidenza da parte del 

socio di EMPA, Rafael Mas, sulla creazione di un Gruppo di Lavoro sulle pari opportunità. 

Ringraziando per la proposta avanzata, Giampaolo Buonfiglio ricorda che, pur essendo un Consiglio 

Consultivo molto efficiente, il MEDAC non ha mai affrontato la tematica approfonditamente, e invita 

il rappresentante di EMPA ad illustrare le motivazioni della proposta. Rafael Mas ritiene che il ruolo 



 

 

della donna sia sempre stato in ombra nel settore della pesca, poiché ha una composizione 

prevalentemente maschile. Sottolinea l’importanza di valorizzare l’equilibrio di genere e di lavorare 

con il MEDAC su questo argomento.  

Il Presidente propone Iolanda Piedra come coordinatrice del gruppo di lavoro, perché già 

specializzata su questa tematica e in quanto riveste ruoli di rappresentanza a livello internazionale. 

Non essendoci voti contrari, né astenuti, l’istituzione del gruppo di lavoro sulle pari opportunità e il 

ruolo di Iolanda Piedra come coordinatrice vengono approvati all’unanimità. Si concorda sul fatto 

che nella fase iniziale questo gruppo scambierà informazioni per procedura scritta, auspicando un 

incontro appena sarà possibile nell’ambito delle riunioni del MEDAC.  

Il Presidente invita Iolanda Piedra ad intervenire e lei, ringraziando per la fiducia e accettando il 

ruolo, ricorda il suo percorso pluridecennale riconosciuto a livello internazionale sulla tematica 

dell’uguaglianza di genere.  

 

Successivamente, il Presidente passa la parola per un intervento ad Enrica Onorati, Assessore 

all’Agricoltura, Promozione della Filiera e della Cultura del cibo, Ambiente e Risorse Naturali della 

Regione Lazio. L’assessore ricorda che la Regione Lazio da quest’anno sta sostenendo 

concretamente le attività del MEDAC, vista la rilevanza della pesca nella Regione e in Italia nonché 

il ruolo del MEDAC. Ritiene importante, infatti, rafforzare la collaborazione tra la Regione Lazio e il 

Consiglio Consultivo nell’ottica della sostenibilità sociale, ambientale ed economica.  

Il Presidente, ringraziando l’Assessore per l’intervento, sottolinea il valore della partecipazione delle 

istituzioni ai lavori del MEDAC, la cui essenza è proprio quella di fare da portavoce con le Istituzioni 

a livello comunitario e nazionale. Conclude il suo intervento dicendo che la presenza delle Regioni 

nel MEDAC non potrà che migliorare e rafforzare l’interazione a livello locale.  

 

VIII Oggetto: Modifiche al Regolamento Interno- Approvazione  

Giampaolo Buonfiglio lascia la parola a Rosa Caggiano affinché illustri le modifiche al regolamento 

interno proposte da FACOPE, già anticipate a tutti i soci, e precedentemente discusse nel Comitato 

Esecutivo riunitosi a Salonicco il 5 giugno 2019, nonché approvate dal Comitato Esecutivo il 12 

novembre 2019 a Roma. Tali modifiche, per concludere la procedura, devono essere approvate 

dall’Assemblea Generale. Vengono discusse e approvate all’unanimità le seguenti modifiche agli 

articoli:  

- 1.4 - “Il Segretariato richiede all’Amministrazione di pronunciarsi sulla rappresentatività 

dell’organizzazione che chiede di diventare membro. In nessun caso, l’assenza di risposta di 

uno Stato membro sarà considerata come una risposta negativa o positiva”: si elimina la 

parola “negativo” per rendere possibile il silenzio assenso; 

- 2.4 – “Il Comitato Esecutivo del MEDAC, può porre fine all’adesione di un’organizzazione che 

non abbia ottemperato al pagamento della quota annuale e del fondo comune, una tantum, 

dopo aver sottoscritto la lettera d’impegno, se non riceve, nell’arco di 30 giorni, alcuna 

risposta alla lettera di sollecito inviata per raccomandata”: si sostituisce “ottemperato al 

pagamento” con “fornito giustificazione” sulla quota e si aggiunge “entro 60 giorni”; 



 

 

- 3.3 – “L’Ufficio di Presidenza è composto dal Presidente e da tre Vicepresidenti. L’Ufficio di 

Presidenza coordina i lavori sia dell’Assemblea Generale sia del Comitato Esecutivo.” Il 

numero “tre” viene sostituito con “cinque”; 

- 3.6 – “Ogni seggio del Comitato Esecutivo può essere condiviso con un altro membro appartenente 

anche ad un’altra organizzazione purché rientri nel settore della pesca (60) o altri gruppi di interesse 

(40) che può essere nominato come supplente.” Si sostituisce “nel settore della pesca (60) o altri 

gruppi di interesse (40)” con “al suo stesso gruppo (del 60% o del 40%)”; 

- 9 – “In caso di Assemblea elettiva, il cambiamento del nominativo deve essere notificato al 

Segretariato almeno 3 giorni lavorativi prima della celebrazione dell’Assemblea stessa.” Si 

sostituisce “almeno 3 giorni lavorativi” con “almeno 1 giorno prima”. 

 

IX Oggetto: Composizione della Presidenza del MEDAC – Eventuali cooptazioni 

Il Presidente passa la parola al Vicepresidente Krstina Mišlov, che ringrazia per la fiducia 

dimostratale dal MEDAC nel suo ruolo di vicepresidente poiché è stata un’importante occasione di 

crescita e confronto. Purtroppo, però, comunica che i numerosi impegni lavorativi ai quali è 

chiamata ad assolvere, non le rendono possibile la presenza e costanza richieste dall’organizzazione 

in qualità di vicepresidente.  

Giampaolo Buonfiglio fa presente che sarebbe opportuno che Krstina Mišlov fosse comunque 

sostituita da un rappresentante croato per questo periodo di vacatio fino alle prossime elezioni 

previste nel 2021. Mišlov interviene per proporre Romeo Mikičič, che, pur accettando, sottolinea le 

difficoltà che avrà nell’accedere a internet, e quindi a dare il suo contributo, a causa del lavoro in 

mare. 

Il Presidente, esprimendo il suo dispiacere nell’apprendere la scelta obbligata di Krstina Mišlov, 

coglie l’occasione per dare il benvenuto a Romeo Mikičič nella Presidenza.  

 

X Oggetto: Composizione del 40% del Comitato Esecutivo – Eventuali cooptazioni 

Rosa Caggiano aggiorna i soci sul fatto che Archipelago e EFSA, appartenenti al 40%, non sono più 

soci del MEDAC, lasciando così due posti vacanti all’interno del Comitato Esecutivo. Passa quindi la 

parola a Laura Pisano, come vicepresidente rappresentate del 40%, per ricevere qualche proposta 

per il periodo di vacatio, in vista delle elezioni del prossimo anno. La vicepresidente fa presente che 

rimangono solo altre due associazioni nel 40% socie del MEDAC, per cui propone BirdLife che 

sostituirà Archipelago e CFOSA che prenderà il posto di EFSA. I soci concordano all’unanimità i due 

nuovi ingressi nel Comitato Esecutivo solo per questo anno.  

Laura Pisano coglie l’occasione per chiedere approfondimenti in merito al criterio di scelta delle 

associazioni che compongono il Comitato Esecutivo, e il Presidente le risponde che solitamente 

vengono proposte dal Presidente stesso, ma tenendo presente le caratteristiche dell’Associazione. 

Fa l’esempio di Malta o della Slovenia o della Grecia, che essendo rappresentati da un unico socio 

nel MEDAC, questi diventano automaticamente membri del 60% del Comitato Esecutivo.  

Il Presidente comunica che l’Assemblea Generale al momento attuale risulta essere composta da 36 

soci afferenti al 60% e da 11 al 40%. Tutti i 25 seggi del Comitato Esecutivo sono occupati e ricorda 



 

 

che il Presidente non ha diritto di voto, e ha deciso di far fare un passo indietro alla sua 

organizzazione al fine di consentire ad un altro socio del 60% di partecipare al Comitato Esecutivo.  

 

XI Oggetto: Presentazione del progetto INTERREG (IT-HR) Itaca: “Strumenti innovativi per 
aumentare la competitività e sostenibilità dei piccoli pelagici” - a cura di Alessandra Liviero 

 

Per agevolare le necessità logistiche dei relatori, viene anticipato l’intervento di Alessandra Liviero 

di Veneto Agricoltura, di cui vengono riportate le slide in allegato. Comunica che il progetto ricade 

nell’ambito del finanziamento comunitario Interreg Italia-Croazia ed il partenariato è costituito dal 

capofila Veneto Agricoltura, CNR-IRBIM, CIHEAM, CONFCOOPERATIVE, AZZRI, Rera SD e IOF. 

L’argomento è incentrato sulla pesca di sardina (Sardina pilchardus) e acciuga (Engraulis 

encrasicolus) in Adriatico e sulle relative problematiche associate all’ottimizzazione del prezzo e del 

riscontro economico attraverso la pianificazione delle catture. Allo stato attuale si stanno 

raccogliendo i dati per il modello econometrico.  

Iolanda Piedra (IVEAEMPA) ringrazia per la presentazione della relatrice perché si basa su un 

modello socioeconomico e non solo biologico. Ritiene che, qualora il progetto fornisse risultati 

affidabili, sarebbe utile applicarlo anche in altre aree del Mediterraneo.  

Alessandra Liviero ringrazia e riconosce la difficoltà di applicare modelli economici, per cui stanno 

valutando diverse possibilità tra cui i modelli Arima e a reti neurali. I risultati saranno disponibili al 

termine del progetto, previsto per giugno 2021.  

Antoni Garau Coll (FBCP) si complimenta per il progetto perché si rivolge al miglioramento della 

gestione di un prodotto dalla difficile conservazione, che risente molto delle fluttuazioni di mercato 

ed è associato a difficoltà previsionali di prelievo. Per queste motivazioni ringrazia per la 

presentazione. 

La rappresentante di Veneto Agricoltura sottolinea la consapevolezza del livello di complessità, 

anche considerando i costi delle imprese che pescano piccoli pelagici. Fa presente che il progetto è 

rivolto proprio ad aumentare le informazioni disponibili al pescatore, fornendogli gli strumenti per 

poter scegliere se uscire o meno.  

Antonio Pucillo (ETF) chiede delucidazioni sulla parte sociale del progetto e si rende disponibile per 

scambiare dati utili per l’approfondimento di questo aspetto.  

Alessandra Liviero risponde che il progetto affronta principalmente la parte economica piuttosto 

che sociale, anche se la notevole riduzione degli ultimi anni di volanti a piccolo pelagico ha avuto 

ripercussioni su entrambi gli aspetti. Potrebbe esser approfondita la parte sociale qualora fosse 

possibile ampliare il progetto. 

Silvano Giangiacomi (CISL) ribadisce quanto già sottolineato da Antonio Pucillo proprio perché 

ritiene che la sostenibilità sociale non possa prescindere da quella economica.  

Liviero specifica che il progetto riguarda la GSA 17 e una parte della 18 e spera che possa esser 

replicato.  

Krstina Mišlov (HGK) chiede come vengano considerati i dati meteorologici e delle correnti, che 

dovrebbero essere inclusi nel modello.  



 

 

La rappresentante di Veneto Agricoltura risponde che sono state considerate le variabili meteo degli 

ultimi due anni e inseriti dati satellitari molto precisi per ricostruire previsioni il più possibile 

affidabili. Comunica che una volta che il modello funzionerà dal punto di vista economico, verranno 

inserite anche le variabili ecologiche, che andranno a costituire inevitabilmente i fattori limitanti.  

Ivan Birkic (HGK) solleva i suoi dubbi sulla fattibilità del progetto perché ritiene che il lavoro del 

pescatore sia troppo esposto alle incertezze meteorologiche, di mercato e alle problematiche locali.  

Alessandra Liviero risponde che il progetto è nato proprio dalle difficoltà evidenziate dal settore 

stesso, principalmente imputabili ai costi elevati. Si è reso necessario, quindi, fornire strumenti 

gestionali più efficaci per poter decidere la giornata di pesca in base al guadagno potenziale 

associato, soprattutto considerando che le ultime misure prevedono una riduzione del numero di 

giorni di attività. Le previsioni meteo, inoltre, ormai sono abbastanza precise anche a 2-3 giorni di 

distanza.  

Lilia Castellani (CISL) chiede se il corretto funzionamento dell’applicazione sarà garantito solo 

qualora essa fosse utilizzata da tutti i pescatori e sottolinea l’importanza di prevedere un contributo 

che incentivi gli operatori all’utilizzo.  

Liviero riconosce che l’attendibilità delle indicazioni fornite dalla app sarà inevitabilmente legata alla 

qualità e quantità dei dati che saranno caricati. In Adriatico sono presenti realtà molto varie, alcune 

già ben organizzate e altre in cui la distribuzione è molto più frammentata. Ad esempio, in Puglia, il 

partner IAMB sta già procedendo ad un’attività di sensibilizzazione rivolta al coinvolgimento dei 

pescatori. Si procederà, inoltre ad una fase di test nell’ambito di un gruppo identificato nell’ambito 

di una marineria, per poi allargare a macchia d’olio l’uso della app. Il progetto, infatti, prevede un 

contributo economico consistente mirato alla divulgazione e all’uso di questo software.  

Krstina Mišlov (HGK) ribadisce i suoi dubbi sul progetto e ritiene che sarebbe stato necessario 

consultare maggiormente i pescatori prima di decidere come investire i soldi pubblici. A suo parere, 

nessun software può prevedere il pescato e il guadagno di un pescatore perché le variabili da 

considerare sono troppe. 

Alessandra Liviero sottolinea che si tratta di uno strumento finalizzato ad aiutare l’imprenditore e 

non può eliminare il rischio d’impresa. L’idea è nata da varie cooperative italiane ed è stata 

successivamente proposta anche sul lato orientale adriatico, dove è stata approvata dai partner 

croati.  

Massimiliano Sardone (UILAPesca) ritiene che la ricerca dovrebbe esser mirata a pescar meno e ad 

aumentare il riscontro del prodotto sul mercato perché molto spesso il pescatore è portato ad 

accettare prezzi molto bassi pur di liberarsi del prodotto.  

La rappresentante di Veneto Agricoltura assicura che il progetto considererà sicuramente queste 

variabili e verrà declinato zona per zona. Anche se il modello non dovesse funzionare, si 

metterebbero comunque in comunicazione le marinerie, facendo economia di scala e migliorando 

le condizioni di vendita.  

Kleio Psarrou (PEPMA) ritiene che il progetto sia molto interessante, pur essendo necessario 

considerare molti altri fattori che determinano il prezzo, tra cui elementi imprevedibili come le 

conseguenze di una crisi economica, o l’arrivo dall’estero di prodotto sul mercato. 



 

 

Alessandra Liviero sottolinea l’obiettivo del progetto di raggiungere un prezzo remunerativo: il 

successo dipenderà dall’effettiva collaborazione tra le marinerie. I partner presenti nel progetto, 

inoltre, sono stati individuati proprio per riuscire a considerare tutte le variabili che concorrono a 

determinare il prezzo del prodotto.  

 

XII Oggetto: Partecipazione del MEDAC alle prossime riunioni esterne (DG MARE, GFCM, ICCAT, 
STECF) 
Rosa Caggiano procede a presentare le riunioni a cui il MEDAC dovrebbe partecipare nel primo 
semestre del 2020 ed invita i soci ad esprimere il loro eventuale interesse a prenderne parte, 
ricordando che per ogni riunione sarà previsto che il partecipante predisponga un resoconto.  
Si allega il calendario delle riunioni con una parte dedicata ai nominativi dei soci disponibili a 
partecipare.  
 
XIII Oggetto: Situazione della lista dei membri, stato del pagamento delle quote 2020. 

(Informazione)  

Il Presidente aggiorna sul fatto che non sono pervenute nuove richieste di diventare soci del MEDAC 

da parte di altre organizzazioni. Rosa Caggiano fa presente che solo un socio non ha ancora pagato 

la quota. La lista dei soci è rimasta uguale a quella già inviata: solo alcuni dati di IFSUA dovranno 

essere aggiornati.  

 

XIV Oggetto: Varie ed eventuali 

Il Presidente passa la parola al coordinatore del Focus Group del Mediterraneo Occidentale, Mario 

Vizcarro, che chiede agli interessati di fornire un aggiornamento sullo stato dell’arte 

nell’applicazione delle norme del piano pluriennale.  

Comunica che in Spagna il settore era in attesa di risposte riguardanti le zone individuate per la 

tutela del novellame e il numero di giorni attribuiti. Riguardo ai giorni di pesca, sembra che questa 

informazione, che avrebbe dovuto esser disponibile già a gennaio, sarà comunicata nel mese di 

aprile. Fa presente come questa non comunicazione renda critica l’applicabilità della disposizione, 

considerando che, non avendo ricevuto indicazioni nel primo trimestre, l’attività finora si è svolta 

senza poter tenere conto della variazione che sarà imposta.  

Gian Ludovico Ceccaroni viene invitato a presentare la situazione italiana. Comunica che è già stato 

emesso il Decreto Ministeriale relativo al fermo temporaneo, che tiene conto degli ulteriori giorni 

di fermo previsti dal piano pluriennale. Relativamente alla limitazione fino alla batimetrica dei 100 

metri, l’Italia ha optato per la possibilità di chiudere altre aree alla pesca a strascico con la finalità di 

ridurre le catture di nasello. Giampaolo Buonfiglio specifica che, in realtà, la questione delle aree da 

chiudere è ancora in fase di dibattito tra il governo italiano e Bruxelles, ma a breve si dovrebbe 

ricevere una decisione definitiva. Comunica che è sorta una criticità, invece, riguardo ai giorni di 

fermo, che dovrebbero essere conteggiati nel momento in cui il professionista ne fa comunicazione,  

anche se quest’ultima viene fatta la mattina stessa. Fa presente che la Capitaneria di porto, però, 

contesta questa tempistica procedurale perché consentirebbe di scegliere le giornate di fermo in 

base al brutto tempo. 



 

 

Caroline Mangalo comunica che in Francia sono già state definite le zone di fermo sia per la GSA7 

che per la GSA8, in quanto erano state presentate allo STECF lo scorso novembre. Nella GSA7 i 

periodi di chiusura sono un po’ diversi perché variano in base ai periodi dell’anno e alle batimetriche. 

Mangalo fa presente che la prima verifica dei risultati sarà disponibile a dicembre. Il Decreto, che 

rende vigenti i periodi di fermo in Francia, è stato emesso a fine dicembre. Da considerare, inoltre, 

che in Francia era già in vigore dal 2013 il sistema per la ripartizione delle giornate a mare e delle 

quote, quindi è stato più semplice applicare il regolamento. Comunica che è stata ridotta la durata 

dei giorni in mare a 15 ore, e in Francia stanno aspettando l’approvazione dello STECF sui coefficienti 

di ripartizione delle giornate di pesca tra diverse tipologie di imbarcazione e attrezzi. Comunica che 

la Francia ha chiesto che il coefficiente fosse fissato a 1 per non penalizzare nessuno dei segmenti. 

Caroline Mangalo coglie l’occasione per sottolineare l’importanza di un’armonizzazione tra le GSA 

7 e 8 e tra i paesi interessati.  

Mario Vizcarro, ringraziando per gli aggiornamenti, auspica la prosecuzione dei lavori del Focus 

Group in futuro. 

 

Il Presidente passa ora la parola a Iolanda Piedra (IVEAEMPA) che interviene per esprimere la sua 

preoccupazione per il Mediterraneo Occidentale, e ritiene che sarebbe opportuno considerare tutte 

le riunioni in programma sul lato ovest del Mediterraneo. In questo senso invita un membro della 

Presidenza a partecipare alla riunione che si terrà a Palma de Maiorca il prossimo 6 marzo. Ritiene 

che sarebbe opportuno, inoltre, organizzare riunioni simili anche in altri paesi.  

Non essendoci ulteriori interventi, il Presidente chiude i lavori dell’Assemblea Generale, 

ringraziando gli interpreti. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

  Πρωτ.: 43/2021                                                                    Ρώμη, 18 Φεβρουαρίου 2021 
 
 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ ΤΟΥ  MEDAC 

 

Στις 19 Φεβρουαρίου και στις 09.30 έλαβε χώρα στην αίθουσα συνεδριάσεων του Συνεδριακού 

Κέντρου Cavour στην οδό Cavour 50/A στην Ρώμη, η Γενική Συνέλευση του MEDAC προκειμένου 

να συζητηθούν τα παρακάτω θέματα και να ληφθούν αποφάσεις επί αυτών  

ημερησία διάταξη  

 

15.  Έναρξη των εργασιών και ανακοινώσεις από τον Πρόεδρο 

16. Έγκριση της ημερησίας διάταξης  

17. Έγκριση των πρακτικών της Γενικής Συνέλευση που έγινε στην Βενετία στις 20 

Φεβρουαρίου 2019  

18. Κλείσιμο του ισολογισμού και έκθεση πεπραγμένων για το 2019 – Έγκριση  

19. Παρουσίαση του προϋπολογισμού για το 2020 - Ενημέρωση 

20. Συζήτηση της συνδρομής της ΟΕ4 (σε περίπτωση έγκρισης) εν όψει της ομάδας 

εργασίας της ΓΕΑΜ για την ψυχαγωγική αλιεία. Ενδεχόμενη έγκριση 

21. Πρόταση δημιουργίας μίας ομάδας εργασίας για την ισότητα ευκαιριών – Έγκριση  

22. Τροποποιήσεις του εσωτερικού κανονισμού -Έγκριση  

23. Σύνθεση της Προεδρίας του MEDAC – Eνδεχόμενοι διορισμοί  εκλογές  

24. Σύνθεση του 40% της εκτελεστικής Επιτροπής – ενδεχόμενοι διορισμοί   

25. Συμμετοχή του MEDAC στις επόμενες εξωτερικές συναντήσεις  (DG MARE, GFCM, 

ICCAT, STECF).  

26. Παρουσίαση του προγράμματος INTERREG (IT-HR) Itaca: « Καινοτόμα προγράμματα 

προκειμένου να αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα και η βιωσιμότητα των μικρών 

πελαγικών» - από την  Alessandra Liviero  . 

27. Κατάσταση ως προς τον κατάλογο των μελών και ως προς την πληρωμή των 

συνδρομών για το 2020 (Ενημέρωση) 

28. Διάφορα  

Την συγκεκριμένη μέρα και ώρα παρίσταντο οι παρακάτω κκ:  

Nicola Tavoletta, Llibori Martìnez, Sergio Schiavone, Antonio Pucillo, Andrea Albertazzi, Silvano 

Giangiacomi, Lilia Castellani, Massimiliano Sardone, Caroline Mangalo, Ivan Birkic, Krstina Mišlov 

Jelavič, Romeo Mikičič, Federica Barbera, Christian Decugis, Dilek Sahin, Iolanda Piedra, Rafael Mas, 

Javier Doménech Vernet, Trinidad Agundez, Antoni Abad Mallol, Mario Vizcarro Gianni, José Basilio 

Otero Rodriguez, Antoni Garau Coll, José Maria Gallart Garcia, Jorge Campos Uclés, Manuel 

Fernanedez Belmonte, Gianludovico Ceccaroni, Barbara Esposto, Giovanni Basciano, Emanuele 

Sciacovelli, Gilbert Balzan, Giuseppe Demicoli, Paul Piscopo, Antonio Marzoa Notlevsen, Laura 

Pisano, Alessandro Buzzi, Alessandro Ficicchia, Enrica Onorati, Gennaro Scognamiglio, Alessandra 



 

 

Liviero, Alessandro Censori, Stefano Boscolo, Claudia Benassi, Francesca Biondo, Fabrizio De 

Pascale, Giampaolo Buonfiglio, Rosa Caggiano, Marina Illuminati, Marzia Piron. 

Οι παρουσίες προκύπτουν και από τα παρουσιολόγια που έχουν υπογράψει όλοι οι 

συμμετέχοντες. Τα παρουσιολόγια θα κρατηθούν στα πρακτικά.  

Αναλαμβάνει την προεδρία ο κος Giampaolo Buonfiglio. Γραμματέας αναλαμβάνει η κα Rosa 

Caggiano. 

Θέμα Ι : Έναρξη των εργασιών και ανακοινώσεις του Προέδρου  

Ο Πρόεδρος κηρύσσει την έναρξη των εργασιών της Γενικής Συνέλευσης και δράττεται της 

ευκαιρίας προκειμένου να χαιρετίσει τους εκπροσώπους των εθνικών και των περιφερειακών 

διοικήσεων.  

 

Θέμα ΙΙ: Έγκριση της ημερησίας διάταξης   

Ο Giampaolo Buonfiglio παρουσιάζει την ημερησία διάταξη και προτείνει να ενταχθεί η παρέμβαση 

της Υπεύθυνης Δημοτικής Συμβούλου του Λάτσιο για την Αλιεία και την Γεωργία. Είναι η περιοχή 

στην οποία λαμβάνει χώρα η συνάντηση και που το 2020 θα πάρει μέρος στο MEDAC 

καταβάλλοντας ετήσια εισφορά. Σε ότι αφορά την αρχική ημερησία διάταξη, προβλέπεται να γίνει 

νωρίτερα η παρουσίαση του προγράμματος Itaca λόγω των ταξιδιωτικών υποχρεώσεων των 

εισηγητών. Εκτός από αυτό στα Διάφορα προβλέπεται να δοθεί ο λόγος στον συντονιστή του Focus 

Group  για την ανατολική Μεσόγειο , προκειμένου να ενημερώσει για την κατάσταση ως προς την 

εφαρμογή του πολυετούς προγράμματος για τα βενθοπελαγικά.  

 

 

 

Η Rosa Caggiano ανακοινώνει στα μέλη τις εξουσιοδοτήσεις που έχουν ληφθεί για την συνεδρίαση: 

PAPF στο GKTS, CIPS και  FIPIA στο FIPSAS, CRPMEM Occitanie και OP du Sud στο  CNPMEM. Οι 

εξουσιοδοτήσεις αυτές επιτρέπουν να επιτευχθεί η αναγκαία πλειοψηφία προκειμένου να 

ληφθούν αποφάσεις. Η ημερησία διάταξη εγκρίνεται ομόφωνα μαζί με τις προτεινόμενες αλλαγές. 

 

Θέμα III:.  Έγκριση των πρακτικών της Γενικής Συνέλευσης που έγινε στην Βενετία στις 20 

Φεβρουαρίου 2019.  

Ο Πρόεδρος καλεί τους συμμετέχοντες να ζητήσουν ενδεχόμενες αλλαγές ή να κάνουν σχόλια για 

τα πρακτικά της Γενικής Συνέλευσης που έλαβε χώρα στην Βενετία στις 20 Φεβρουαρίου 2019. Δεν 

υπάρχουν παρεμβάσεις και συνεπώς τα πρακτικά εγκρίνονται ομόφωνα.  

 

Θέμα IV Κλείσιμο ισολογισμού και τελική έκθεση των πεπραγμένων για το 2019 – Έγκριση.  

Η εκτελεστική βοηθός Marina Illuminati, παρουσιάζει το κλείσιμο του ισολογισμού για το 2019. 

Αναφέρει ότι υπάρχει μία μικρή αύξηση των δαπανών για το προσωπικό και μία μείωση των 

ταξιδιωτικών δαπανών γιατί τα μέλη προβλέπουν και φροντίζουν να οργανώνουν νωρίτερα τις 

μετακινήσεις τους. Ανακοινώνει ότι το κονδύλιο που αφορά τα γεύματα παραμένει υψηλό γιατί 



 

 

πολύ συχνά οργανώνονται από την Γραμματεία προκειμένου να βελτιστοποιηθεί ο διαθέσιμος 

χρόνος για τις συναντήσεις. Από την άλλη η δαπάνη για τις αίθουσες συνεδριάσεων υπήρξε 

χαμηλότερη γιατί πολλές φορές παραχωρούνται δωρεάν. Η Marina Illuminati συνεχίζει 

αντιπαραβάλλοντας τους ισολογισμούς τριών ετών (2017-2018-2019), και τονίζει ότι μερικές 

δαπάνες φαίνονται χαμηλότερες γιατί καταλογίζονται στο πρόγραμμα FAIRSEA. 

 

Ο Πρόεδρος, διαπιστώνοντας ότι δεν ζητά κανείς τον λόγο και ότι δεν υπάρχουν ψήφοι κατά και 

αποχές, δέχεται την έγκριση του ισολογισμού του 2019 με ομόφωνη απόφαση.  

 

Η Marina Illuminati παρεμβαίνει για να διευκρινίσει ότι τα μέλη δεν έχουν ακόμη λάβει 

αποζημίωση για τις τελευταίες συναντήσεις που έγιναν στο τέλος του 2019 γιατί δεν έχει γίνει 

ακόμη η μεταφορά της πίστωσης προχρηματοδότησης για το 2020 από την Γενική Διεύθυνση 

Θαλάσσια Πολιτικής και Αλιείας. Αυτό συνήθως παρέχει την δυνατότητα πρόσβασης στα 

απαραίτητα κονδύλια προκειμένου να κλείσει η προηγούμενη χρονιά σε εύθετο χρόνο.  

 

Ο Πρόεδρος δίνει τον λόγο στην Rosa Caggiano, που παρουσιάζει την τελική έκθεση των 

πεπραγμένων. Αναφέρει ότι αυξήθηκαν κατά πολύ οι υποχρεώσεις , λαμβάνοντας υπόψη όλες τις 

συνεδριάσεις στις οποίες πήρε μέρος το MEDAC κατά την διάρκεια του 2019 , 

συμπεριλαμβανομένων και αυτών επιστημονικού χαρακτήρα.  

 

Ο Εκτελεστικός Γραμματέας αναγνωρίζει ότι υπάρχει διάθεση για τακτική συμμετοχή σε 

συνεδριάσεις που παρουσιάζουν ενδιαφέρον για το Συμβουλευτικό Συμβούλιο και υπογραμμίζει 

την σημασία τους θυμίζοντας την παρέμβαση της εκπροσώπου της DG MARE την προηγούμενη 

μέρα. Στην παρέμβαση αυτή έγινε εύφημος μνεία όχι μόνον για την ενεργό συμμετοχή του MEDAC 

αλλά και για τις χρήσιμες παρεμβάσεις που στοχεύουν στην καλύτερη ανάλυση των διαφόρων 

χαρτοφυλακίων. 

 

Η Rosa Caggiano ολοκληρώνει την παρέμβασή της θυμίζοντας ότι η τελική έκθεση των 

πεπραγμένων για το 2019 θα ολοκληρώσει την αναγκαία τεκμηρίωση, πέρα από τον ισολογισμό, 

που θα σταλεί στην Επιτροπή προκειμένου να δείξει  και να ολοκληρώσει τις δραστηριότητες που 

έλαβαν χώρα το 2019. Δεν υπάρχουν άλλες παρεμβάσεις και το έγγραφο εγκρίνεται ομόφωνα.  

 

Θέμα V : Παρουσίαση του προϋπολογισμού για το 2020  - Πληροφορίες  

Ο Πρόεδρος καλεί την Marina Illuminati να παρουσιάσει τον προϋπολογισμό για το 2020, όπως έχει 

ήδη εγκριθεί από τα μέλη της Εκτελεστικής Επιτροπής. Η εκτελεστική βοηθός , παρουσιάζοντας τα 

κονδύλια ενημερώνει τα μέλη για την πρόθεση της Εκτελεστικής Επιτροπής να διαμορφώσει την 

συμμετοχή για κάθε Συμβουλευτικό Συμβούλιο με βάση τις δραστηριότητες , τις γλώσσες εργασίας 

και τον αριθμό των μελών.   

 



 

 

Η Rosa Caggiano παρεμβαίνει προκειμένου να θυμίσει ότι αυτή η αλλαγή είναι κατάληξη μίας 

μακράς πορείας στην οποία το MEDAC ζήτησε με πολλές ευκαιρίες την αναγνώριση των δαπανών 

που έχουν γίνει προκειμένου να υπάρξει όσο γίνεται μεγαλύτερη συμμετοχή με την εξασφάλιση 

διερμηνείας στις γλώσσες των μελών. Η Marina Illuminati αφού παρουσίασε τον προϋπολογισμό 

για το 2020, διευκρίνισε ότι αν δεν υπάρξει μία περαιτέρω συνεισφορά από πλευράς ΕΕ, ο 

προϋπολογισμός θα διατηρηθεί στα ίδια επίπεδα με τα προηγούμενα χρόνια. Σε περίπτωση που η 

χρηματοδότηση που θα δοθεί θα είναι μεγαλύτερη, θα αποφασιστεί με τι τρόπο θα διατεθεί το 

επιπλέον ποσό.  

 

Θέμα VI: Συζήτηση για την συνεισφορά της ΟΕ4 (σε περίπτωση υιοθέτησης) εν όψει της ΟΕ της 

ΓΕΑΜ για την ψυχαγωγική αλιεία και ενδεχόμενη έγκριση. 

Η συντονίστρια της ΟΕ4 Laura Pisano, παίρνει τον λόγο και ευχαριστεί όλα τα μέλη για την 

συνεργασία τους σε ότι αφορά την διαμόρφωση της γνωμοδότησης. Ανακοινώνει όμως ότι θα 

πρέπει να δοθεί έγκριση με γραπτή διαδικασία από την Εκτελεστική Επιτροπή λαμβάνοντας υπόψη 

τις πολυάριθμες τροποποιήσεις που προτάθηκαν με βάση το κείμενο από τα μέλη.  

 

Θέμα VII  Πρόταση δημιουργίας Ομάδας Εργασίας για την ισότητα ευκαιριών- Έγκριση  

Ο Πρόεδρος ενημερώνει την Γενική Συνέλευση για το αίτημα που υποβλήθηκε στην Προεδρία από 

το μέλος της οργάνωσης ΕΜΡΑ Rafael Mas, και που αφορά την δημιουργία μιας ομάδας εργασίας 

για την ισότητα ευκαιριών.  

 

Ο Giampaolo Buonfiglio ευχαριστεί για την  πρόταση που υποβλήθηκε και θυμίζει ότι μολονότι το 

MEDAC είναι ένα ιδιαίτερα αποτελεσματικό Γνωμοδοτικό Συμβούλιο, δεν έχει αντιμετωπίσει σε 

βάθος αυτό το θέμα. Καλεί τον εκπρόσωπο του ΕΜΡΑ συνεπώς να παρουσιάσει το σκεπτικό της 

πρότασης. Ο Rafael Mas θεωρεί ότι ο ρόλος της γυναίκας παρέμεινε πάντοτε στην σκιά στον κλάδο 

της αλιείας αφού υπάρχει στον κλάδο μία υπεροχή του ανδρικού φύλου. Υπογραμμίζει το πόσο 

σημαντικό είναι να υπάρξει μία ισορροπία μεταξύ των φύλων και θεωρεί ότι το MEDAC θα ήταν 

σκόπιμο να ασχοληθεί με αυτό το θέμα.  

 

Ο Πρόεδρος προτείνει την Iolanda Piedra ως συντονίστρια της ομάδας εργασίας  γιατί είναι 

εξειδικευμένη σε αυτό τον κλάδο αφού συμμετέχει ως εκπρόσωπος σε διεθνείς συναντήσεις. Δεν 

υπάρχουν ψήφοι κατά ούτε αποχές και συνεπώς εγκρίνεται ομόφωνα η δημιουργία της ομάδας 

εργασίας για την ισότητα ευκαιριών καθώς και ο διορισμός της Iolanda Piedra ως συντονίστριας. 

Υπάρχει συμφωνία για το γεγονός ότι στην αρχική φάση αυτή η ομάδα θα ανταλλάξει πληροφορίες 

με γραπτή διαδικασία και εκφράζει την ελπίδα να υπάρξει μία συνάντηση μόλις κάτι τέτοιο 

καταστεί δυνατόν στα πλαίσια των συνεδριάσεων του MEDAC. 

 

H Πρόεδρος καλεί την Iolanda να παρέμβει. Η κυρία Piedra ευχαριστεί για την εμπιστοσύνη προς 

το άτομό της και αποδεχόμενη τον ρόλο θυμίζει την πορεία που διένυσε εδώ και πάνω από μία 



 

 

δεκαετία και την αναγνωρισμένη εμπειρία της σε επίπεδο διεθνές σε ότι αφορά θέματα ισότητας 

των φύλων.   

 

Κατόπιν ο Πρόεδρος δίνει τον λόγο στην Enrica Onorati, δημοτική σύμβουλο της περιοχής του 

Λάτσιο για θέματα Γεωργίας και Διατροφής, Περιβάλλοντος και Φυσικών Πόρων . Η δημοτική 

σύμβουλος θυμίζει ότι η περιοχή του Λάτσιο από αυτή τη χρονιά, υποστηρίζει πρακτικά τις 

δραστηριότητες του MEDAC λόγω του σημαντικού ρόλου που παίζει η αλιεία στην συγκεκριμένη 

περιοχή αλλά και λόγω του ρόλου του MEDAC.  Πράγματι θεωρεί ότι είναι σημαντικό να ενισχυθεί 

η συνεργασία μεταξύ της περιοχής του Λάτσιο και του Συμβουλευτικού Συμβουλίου έχοντας κατά 

νου το θέμα της κοινωνικής, περιβαλλοντικής και οικονομικής βιωσιμότητας.  

 

Ο Πρόεδρος ευχαριστεί την δημοτική σύμβουλο για την παρέμβασή της και υπογραμμίζει την αξία 

της συμμετοχής των θεσμών στις εργασίες του MEDAC του οποίου ρόλος είναι να μεταφέρει τα 

μηνύματα στα διάφορα θεσμικά όργανα σε επίπεδο κοινοτικό και εθνικό. Ολοκληρώνει την 

παρέμβασή του λέγοντας ότι η παρουσία των περιφερειών στο MEDAC δεν μπορεί παρά να 

βελτιώσει και να ενισχύσει την αλληλεπίδραση σε επίπεδο τοπικό.  

 

Θέμα VIII : Τροποποιήσεις στον Εσωτερικό Κανονισμό - ¨Έγκριση  

Ο Giampaolo Buonfiglio δίνει τον λόγο στην Rosa Caggiano προκειμένου να αναφερθεί στις αλλαγές 

του εσωτερικού κανονισμού όπως προτάθηκαν από την FACOPE. Τα μέλη έχουν ήδη ενημερωθεί 

και το ζήτημα έχει ήδη συζητηθεί στην Εκτελεστική Επιτροπή που συναντήθηκε στην Θεσσαλονίκη 

στις 5 Ιουνίου 2019. Η Εκτελεστική Επιτροπή έδωσε την έγκρισή της στις 12 Νοεμβρίου 2019 στην 

Ρώμη. Αυτές οι αλλαγές, προκειμένου να ολοκληρωθεί η διαδικασία, θα πρέπει να εγκριθούν από 

την Γενική Συνέλευση. Κατόπιν ακολουθεί συζήτηση και ομόφωνη έγκριση των παρακάτω 

τροποποιήσεων στα άρθρα : 

- 1.4 - «Ο Γραμματέας ζητάει από την Διοίκηση να εκφέρει άποψη σχετικά με την 

εκπροσώπηση της οργάνωσης που ζητάει να γίνει μέλος. Σε καμία περίπτωση η απουσία 

απάντησης ενός κράτους μέλους δεν μπορεί να θεωρηθεί αρνητική ή θετική απάντηση»: 

διαγράφεται η λέξη «αρνητική» προκειμένου να θεωρηθεί ότι σιωπή σημαίνει συναίνεση.  

-  

- 2.4 –«Η Εκτελεστική Επιτροπή του MEDAC μπορεί να διαγράψει ένα μέλος που δεν έχει προβεί 

στην πληρωμή της ετήσιας εισφοράς στο κοινό ταμείο και της εφάπαξ εισφοράς αφού έχει 

προσυπογράψει την επιστολή δέσμευσης , αν δεν λάβει εντός 30 ημερών καμία απάντηση στην 

επιστολή υπενθύμισης που εστάλη συστημένη» : αντικαθίσταται το «προβεί στην πληρωμ»ή με 

το «έχει αιτιολογήσει» σχετικά με την εισφορά ενώ προστίθεται «εντός 60 ημερών». 

-  

- 3.3 – «Το Προεδρείο αποτελείται από τον Πρόεδρο και από τρεις Αντιπροέδρους. Το 

Προεδρείο συντονίζει τις εργασίες και της Γενικής Συνέλευσης και της Εκτελεστικής 

Επιτροπής». Ο αριθμός «τρία» αντικαθίσταται από τον αριθμό «πέντε». 

-  



 

 

- 3.6 – «Κάθε έδρα της Εκτελεστικής Επιτροπής μπορεί να είναι κοινή και με ένα άλλο μέλος 

που ανήκει σε μία άλλη οργάνωση υπό τον όρο ότι θα έχει σχέση με τον κλάδο αλιείας (60) 

ή με άλλες ομάδες συμφερόντων (40). Το μέλος αυτό θα μπορεί να ορίζεται ως 

αντικαταστάτης» . Αντικαθίσταται το «στον κλάδο της αλιείας (60) ή άλλη ομάδα 

συμφερόντων (4)» με το «στην δική του ομάδα (του 60% ή του 40%)» 

-  

- 9 –Στην περίπτωση Γενικής Συνέλευσης για διενέργεια εκλογών, η αλλαγή του ονόματος θα 

πρέπει να κοινοποιηθεί στην Γραμματεία τουλάχιστον 3 εργάσιμες ημέρες πριν από την 

διεξαγωγή της Γενικής Συνέλευσης». Αντικαθίσταται το «τουλάχιστον 3 εργάσιμες ημέρες» 

με το «τουλάχιστον μία ημέρα νωρίτερα»  

 

Θέμα IX:  Σύνθεση του Προεδρείου του  MEDAC – Ενδεχόμενοι διορισμοί    

 Ο Πρόεδρος δίνει τον λόγο στην αντιπρόεδρο Krstina Mišlov, που ευχαριστεί για την εμπιστοσύνη 

που της έδειξε το MEDAC ορίζοντάς την ως αντιπρόεδρο. Αυτό υπήρξε μια μοναδική ευκαιρία να 

εξελιχθεί και να δοκιμάσει τις αξίες της. Δυστυχώς, είναι υποχρεωμένη να αναφέρει ότι οι 

υποχρεώσεις της εργασίας της δεν της επιτρέπουν να έχει μία σταθερή παρουσία όπως απαιτείται 

από την οργάνωση από την στιγμή που βρίσκεται στην θέση της αντιπροέδρου. 

 

Ο Giampaolo Buonfiglio αναφέρει ότι θα ήταν σκόπιμο να αντικατασταθεί σε κάθε περίπτωση η 

Krstina Mišlov από έναν Κροάτη εκπρόσωπο για την περίοδο μέχρι τις επόμενες εκλογές που 

προβλέπονται για το 2021. Η κα Mišlov παρεμβαίνει και προτείνει τον Romeo Mikičič, ο οποίος 

δέχεται αλλά παράλληλα υπογραμμίζει τις δυσκολίες που θα έχει προκειμένου να έχει πρόσβαση 

στο ιντερνετ και συνεπώς να συνεισφέρει, λόγω της εργασίας του στην θάλασσα.  

 

Ο Πρόεδρος εκφράζει την λύπη του για την επιλογή που είναι υποχρεωμένη να κάνει η Krstina 

Mišlov, ενώ με την ευκαιρία αυτή καλωσορίζει τον Romeo Mikičič στην Προεδρία.  

 

Θέμα X : Σύνθεση του 40% της Εκτελεστικής Επιτροπής – Ενδεχόμενοι διορισμοί   

Η Rosa Caggiano ενημερώνει τα μέλη για το γεγονός ότι οι οργανώσεις Archipelago και EFSA, που 

ανήκουν στο 40% δεν είναι πλέον μέλη του MEDAC. Με αυτόν τον τρόπο παραμένουν δύο θέσεις 

κενές στην Εκτελεστική Επιτροπή. Δίνει τον λόγο στην Laura Pisano, που είναι αντιπρόεδρος που 

εκπροσωπεί το 40%, προκειμένου να υποβάλλει προτάσεις για το διάστημα που θα υπάρχουν 

θέσεις κενές, εν όψει των εκλογών της επόμενης χρονιάς. Η αντιπρόεδρος αναφέρει ότι 

παραμένουν δύο ακόμη οργανώσεις μέλη του MEDAC που ανήκουν στο 40%. Προτείνει λοιπόν την 

οργάνωση BirdLife που θα αντικαταστήσει το Αρχιπέλαγος και την οργάνωση CFOSA που θα 

αντικαταστήσει την EFSA. Τα μέλη συμφωνούν ομόφωνα για τα δύο καινούργια μέλη της 

Εκτελεστικής Επιτροπής αλλά μόνον για αυτή τη χρονιά. 

 

Η Laura Pisano ζητάει με την ευκαιρία αυτή διευκρινήσεις σχετικά με το κριτήριο επιλογής των 

οργανώσεων που απαρτίζουν την Εκτελεστική Επιτροπή και ο Προέδρος απαντάει ότι συνήθως 



 

 

προτείνονται από τον ίδιο τον Πρόεδρο , λαμβάνοντας υπόψη τα χαρακτηριστικά της οργάνωσης. 

Αναφέρει το παράδειγμα της Μάλτας ή της Σλοβενίας ή της Ελλάδας που επειδή εκπροσωπούνται 

από ένα και μόνον μέλος στο MEDAC, γίνονται αυτόματα μέλη του 60% της Εκτελεστικής 

Επιτροπής.  

 

Ο Πρόεδρος ανακοινώνει ότι η Γενική Συνέλευση την παρούσα στιγμή αποτελείται από 36 μέλη 

που ανήκουν στο 60% και από 11 που ανήκουν στο 40%. Και οι 25 έδρες της Εκτελεστικής Επιτροπής 

είναι κατειλημμένες και θυμίζει ότι ο Πρόεδρος δεν έχει δικαίωμα ψήφου. Αποφάσισε συνεπώς να 

κάνει ένα βήμα πίσω στην οργάνωσή του και να επιτρέψει και σε ένα άλλο μέλος του 60% να πάρει 

μέρος στην Εκτελεστική Επιτροπή.   

 

Θέμα ΧΙ: Παρουσίαση του προγράμματος INTERREG (IT-HR) Itaca: «Καινοτόμα εργαλεία για 
αύξηση της ανταγωνιστικότητας και της βιωσιμότητας των μικρών πελαγικών» από την 
Alessandra Liviero 

Προκειμένου να ληφθούν υπόψη οι ανάγκες των εισηγητών, δίνεται προτεραιότητα στην 

παρέμβαση της Alessandra Liviero από την Veneto Agricoltura. Συνημμένα υπάρχουν και οι 

διαφάνειες. Ανακοινώνει ότι το πρόγραμμα εντάσσεται στα πλαίσια της κοινοτικής 

χρηματοδότησης Interreg Ιταλία – Κροατία ενώ επικεφαλής της ομάδας βρίσκονται οι  Veneto 

Agricoltura, CNR-IRBIM, CIHEAM, CONFCOOPERATIVE, AZZRI, Rera SD και  IOF. Το θέμα αφορά την 

αλιεία της σαρδέλας (Sardina pilchardus) και του γαύρου (Engraulis encrasicolus) στην Αδριατική 

καθώς και τις προβληματικές που αφορούν την βελτιστοποίηση της τιμής και τις οικονομικές 

απολαβές μέσω του προγραμματισμού των αλιευμάτων. Στην παρούσα κατάσταση 

συγκεντρώνονται τα δεδομένα προκειμένου να γίνει ένα οικονομετρικό μοντέλο. 

Η Iolanda Piedra (IVEAEMPA) ευχαριστεί για την παρουσίαση την εισηγήτρια επειδή βασίζεται σε 

ένα κοινωνικο-οικονομικό μοντέλο και όχι μόνον σε ένα μοντέλο βιολογικό. Θεωρεί ότι όταν το 

πρόγραμμα παρέχει αξιόπιστα αποτελέσματα θα ήταν χρήσιμο να εφαρμοστεί και σε άλλες 

περιοχές της Μεσογείου.  

 

Η Alessandra Liviero ευχαριστεί και αναγνωρίζει ότι υπάρχουν δυσκολίες στην εφαρμογή 

οικονομικών μοντέλων . Για τον λόγο αυτό εξετάζονται διάφορες δυνατότητες μεταξύ των οποίων 

τα μοντέλα Arima και αυτά με φυσικά δίχτυα. Τα αποτελέσματα θα είναι διαθέσιμα στο τέλος του 

προγράμματος που προβλέπεται για τον Ιούνιο του 2021. 

 

Ο Antoni Garau Coll (FBCP) εκφράζει την ικανοποίησή του για το πρόγραμμα γιατί έχει στόχο την 

βελτίωση της διαχείρισης ενός προϊόντος που συντηρείται δύσκολα και που υπόκειται σε 

διακυμάνσεις της αγοράς ενώ παράλληλα δεν προσφέρεται στο να γίνουν προβλέψεις. Για τους 

λόγους αυτούς, ευχαριστεί για την παρουσίαση.   

 

Ο εκπρόσωπος της Veneto Agricoltura υπογραμμίζει ότι υπάρχει απόλυτη συνείδηση ότι το θέμα 

είναι περίπλοκο λαμβάνοντας μεταξύ των άλλων υπόψη και τις δαπάνες των επιχειρήσεων που 

αλιεύουν μικρά πελαγικά. Αναφέρει ότι το πρόγραμμα έχει στόχο να αυξήσει των αριθμό των 



 

 

πληροφοριών που θα μπορούσε να έχει ένας αλιέας προκειμένου να μπορεί να αποφασίσει αν θα 

βγει στην θάλασσα ή όχι. 

 

Ο Antonio Pucillo (ETF) ζητάει διευκρινήσεις για το κοινωνικό μέρος του προγράμματος και δηλώνει 

ότι είναι διαθέσιμος για να ανταλλάξει χρήσιμα στοιχεία προκειμένου να υπάρξει η δυνατότητα 

εμβάθυνσης στο θέμα. 

 

 Η Alessandra Liviero απαντάει ότι το πρόγραμμα αφορά βασικά το οικονομικό μέρος και όχι το 

κοινωνικό, ακόμη και αν η σημαντική μείωση των τελευταίων ετών από τράτες με ζευγαρωτά 

σκάφη σε μικρά πελαγικά είχε επιπτώσεις και στις δύο πτυχές. Θα μπορούσε να εξεταστεί 

προσεκτικότερα η κοινωνική πτυχή σε περίπτωση που καταστεί δυνατή η διεύρυνση του 

προγράμματος.  

 

Ο Silvano Giangiacomi (CISL) τονίζει όσα ήδη υπογράμμισε ο Antonio Pucillo ακριβώς γιατί θεωρεί 

ότι η κοινωνική βιωσιμότητα είναι συνδεδεμένη άρρηκτα με την κοινωνική.  

 

Ο Liviero διευκρινίζει ότι το πρόγραμμα αφορά την  GSA 17 και εν μέρει την 18 και ελπίζει να 

μπορέσει να επαναληφθεί.  

 

Η Krstina Mišlov (HGK) ζητάει να μάθει πως λαμβάνονται υπόψη τα μετεωρολογικά δεδομένα  και 

τα δεδομένα για τα ρεύματα που θα πρέπει να συμπεριληφθούν στο μοντέλο 

 

Η εκπρόσωπος της Veneto Agricoltura απαντάει ότι ελήφθησαν υπόψη οι μετεωρολογικές 

μεταβλητές των  τελευταίων δύο ετών και εντάχθηκαν  συγκεκριμένα δορυφορικά δεδομένα 

προκειμένου να υπάρξουν όσο γίνεται πιο αξιόπιστες προβλέψεις. Ανακοινώνει ότι από την στιγμή 

που θα λειτουργήσει το μοντέλο από την οικονομική άποψη, θα ενταχθούν και οικολογικές 

μεταβλητές που αναπόφευκτα θα αποτελέσουν περιοριστικούς παράγοντες.  

 

O Ivan Birkic (HGK) εκφράζει τις αμφιβολίες του ως προς την δυνατότητα εφαρμογής του 

προγράμματος γιατί πιστεύει ότι η  φύση της εργασίας του αλιέα τον εκθέτει σε πολλούς 

απρόβλεπτους μετεωρολογικούς παράγοντες αλλά και σε παράγοντες που αφορούν την αγορά 

καθώς και τοπικά προβλήματα.  

 

Η Alessandra Liviero απαντάει ότι το πρόγραμμα δημιουργήθηκε σαν απάντηση στις δυσκολίες που 

εντοπίστηκαν από τον ίδιο τον κλάδο και που βασικά οφείλονται στα υψηλά κόστη. Κατά συνέπεια 

κατέστη αναγκαίο να υπάρχουν μερικά πιο αποτελεσματικά διαχειριστικά εργαλεία προκειμένου 

να αποφασίζεται η ημέρα αλιείας με βάση το δυνητικό κέρδος που θα μπορούσε να προκύψει 

κυρίως λαμβάνοντας υπόψη ότι τα τελευταία μέτρα προβλέπουν μία μείωση του αριθμού των 

ημερών δραστηριότητας. Οι μετεωρολογικές προβλέψεις επίσης είναι αρκετά ασφαλείς ακόμη και 

με απόσταση 2-3 ημερών.  



 

 

 

Η Lilia Castellani (CISL) ζητάει να μάθει κατά πόσον η σωστή λειτουργία της εφαρμογής είναι 

εγγυημένη μόνον όταν χρησιμοποιείται από όλους τους αλιείς και υπογραμμίζει την σημασία του 

να προβλεφθεί μία συνεισφορά που θα δρα σαν κίνητρο προκειμένου να την χρησιμοποιήσουν οι 

αλιείς. 

 

Ο κος Liviero αναγνωρίζει ότι η αξιοπιστία των πληροφοριών που παρέχονται από την εφαρμογή 

θα συνδέεται αναπόφευκτα με την ποιότητα και την ποσότητα των δεδομένων που θα 

φορτώνονται. Στην Αδριατική υπάρχουν διάφορες περιπτώσεις καλής οργάνωσης αλλά και 

περιπτώσεις που η διανομή είναι πολύ πιο κατακερματισμένη. Για παράδειγμα στην Απουλία ο 

εταίρος ΙΑΜΒ έχει ήδη ξεκινήσει μια εκστρατεία ευαισθητοποίησης με αποδέκτες τους αλιείς. 

Κατόπιν θα υπάρξει μία φάση δοκιμών στα πλαίσια μίας ομάδας που θα οριστεί σε ένα στόλο και 

μετά θα επεκταθεί σιγά σιγά η χρήση της εφαρμογής. Το πρόγραμμα προβλέπει μία σημαντική 

οικονομική ενίσχυση που στόχο έχει την διάδοση και την χρήση αυτού του λογισμικού.  

 

Η Krstina Mišlov (HGK) εκφράζει και πάλι τις αμφιβολίες της για το πρόγραμμα και θεωρεί ότι θα 

ήταν αναγκαίο να ζητηθεί η γνώμη των αλιέων πριν αποφασιστεί με τι τρόπο θα δαπανηθούν τα 

δημόσια κονδύλια. Κατά την άποψή της κανένα λογισμικό δεν μπορεί να προβλέψει την ποσότητα 

των αλιευμάτων και τα κέρδη ενός αλιέα γιατί υπάρχουν πολλές μεταβλητές που θα πρέπει να 

ληφθούν υπόψη. 

 

Η Alessandra Liviero υπογραμμίζει ότι πρόκειται για ένα εργαλείο που έχει στόχο να βοηθήσει τον 

επιχειρηματία αλλά δεν μπορεί να εξαλείψει τον επιχειρηματικό κίνδυνο. Η ιδέα προήλθε από 

διάφορους ιταλικούς συνεταιρισμούς και μετά υποβλήθηκε ως πρόταση και σε χώρες της 

ανατολικής Αδριατικής όπου υιοθετήθηκε από τους Κροάτες εταίρους.  

 

Ο Massimiliano Sardone (UILAPesca) θεωρεί ότι η έρευνα θα πρέπει να έχει στόχο τον περιορισμό 

της αλιείας και την αύξηση της κατανάλωσης του προϊόντος στην αγορά γιατί πολύ συχνά ο αλιέας 

είναι υποχρεωμένος να δέχεται πολύ χαμηλές τιμές προκειμένου να ξεπουλήσει το προϊόν.  

 

Η εκπρόσωπος της Veneto Agricoltura διαβεβαιώνει ότι το πρόγραμμα θα λάβει δίχως άλλο υπόψη 

του αυτές τις μεταβλητές και θα προσαρμοστεί ανάλογα με τις διάφορες ζώνες. Ακόμη και αν δεν 

λειτουργήσει αυτό το μοντέλο, τα διάφορα αλιευτικά θα μπορέσουν να επικοινωνήσουν μεταξύ 

τους δημιουργώντας οικονομία κλίμακας και βελτιώνοντας τις συνθήκες πώλησης.  

 

Η Κλειώ Ψαρρού (ΠΕΠΜΑ) θεωρεί ότι το πρόγραμμα είναι πολύ ενδιαφέρον, θα πρέπει όμως να 

συνυπολογιστούν και πολλοί άλλοι παράγοντες που καθορίζουν την τιμή μεταξύ των οποίων και 

απρόβλεπτα στοιχεία όπως οι επιπτώσεις μίας οικονομικής κρίσης ή η διοχέτευση ενός προϊόντος 

από το εξωτερικό στην αγορά.  

 



 

 

Η Alessandra Liviero υπογραμμίζει ότι στόχος του προγράμματος είναι να επιτύχει μία 

συμφέρουσα τιμή. Η επιτυχία θα εξαρτηθεί από την ουσιαστική συνεργασία μεταξύ των 

αλιευτικών στόλων. Οι εταίροι που συμμετέχουν στο πρόγραμμα έχουν εντοπιστεί προκειμένου να 

μπορέσουν να ληφθούν υπόψη όλες οι μεταβλητές που συμβάλλουν στην διαμόρφωση της τιμής 

του προϊόντος.  

 
Θέμα ΧΙΙ: Συμμετοχή του MEDAC στις επόμενες εξωτερικές συνεδριάσεις (DG MARE, GFCM, 
ICCAT, STECF) 
Η Rosa Caggiano παρουσιάζει τις συνεδριάσεις στις οποίες θα πρέπει να πάρει μέρος το MEDAC το 
πρώτο εξάμηνο του 2020 και καλεί τα μέλη να ενημερώσουν αν υπάρχει ενδιαφέρον να 
συμμετάσχουν, θυμίζοντας ότι για κάθε συνεδρίαση το μέλος που συμμετέχει θα πρέπει να 
υποβάλει μία έκθεση.  
 
Επισυνάπτεται το ημερολόγιο των συνεδριάσεων με ειδικό χώρο για τα ονόματα των μελών που 
θα επιθυμούσαν να πάρουν μέρος.  
 
Θέμα ΧΙΙΙ: Κατάσταση ως προς τον κατάλογο των μελών  και την καταβολή των εισφορών για το 

2020 (Ενημέρωση) 

Ο Πρόεδρος ενημερώνει ότι δεν έχουν γίνει δεκτά νέα αιτήματα για ένταξη στο MEDAC από 

πλευράς άλλων οργανώσεων. Η κα Rosa Caggiano αναφέρει ότι μόνον ένα μέλος δεν έχει ακόμη 

καταβάλει την εισφορά. Ο κατάλογος των μελών παραμένει ο ίδιος με αυτό που απεστάλλει. 

Μόνον μερικά στοιχεία σχετικά με την IFSUA θα πρέπει να επικαιροποιηθούν.  

 

Θέμα XIV: Διάφορα 

Ο Πρόεδρος δίνει τον λόγο στον συντονιστή του Focus Group της Δυτικής Μεσογείου Mario 

Vizcarro, που ζητάει από τους ενδιαφερόμενους να ενημερώσουν για την πορεία της εφαρμογής 

των κανόνων του πολυετούς προγράμματος. Ανακοινώνει ότι στην Ισπανία ο κλάδος ήταν εν 

αναμονή απαντήσεων σχετικά με τις ζώνες που έχουν επιλεγεί για την προστασία του γόνου και 

σχετικά με τον αριθμό των ημερών. Σε ότι αφορά τις μέρες αλιείας, φαίνεται ότι αυτή η 

πληροφορία που θα έπρεπε να υπάρχει ήδη από τον Ιανουάριο, θα ανακοινωθεί τον Απρίλιο. 

Αναφέρει ότι αυτή η μη επικοινωνία έχει άμεσες επιπτώσεις στην εφαρμογή της διάταξης 

λαμβάνοντας υπόψη ότι από την στιγμή που δεν έχουν ληφθεί πληροφορίες το πρώτο τρίμηνο, η 

δραστηριότητα μέχρι στιγμής αναπτύχθηκε δίχως να μπορέσουν  να συνυπολογιστούν οι 

παραλλαγές που θα επιβληθούν. 

 

Ο Gian Ludovico Ceccaroni καλείται να παρουσιάσει την κατάσταση στην Ιταλία. Ανακοινώνει ότι 

έχει ήδη εκδοθεί το υπουργικό διάταγμα που αφορά την προσωρινή διακοπή. Σε αυτό 

λαμβάνονται υπόψη και οι περαιτέρω ημέρες απαγόρευσης όπως προβλέπονται από το πολυετές 

πρόγραμμα. Σε ότι αφορά τον περιορισμό μέχρι την βαθυμετρία των 100 μέτρων, η Ιταλία έχει 

επιλέξει την δυνατότητα να κλείσει και άλλες περιοχές για τις τράτες με σκοπό να μειωθεί η αλιεία 

του μπακαλιάρου.  



 

 

 

Ο Giampaolo Buonfiglio διευκρινίζει ότι στην πραγματικότητα το θέμα των περιοχών που θα πρέπει 

να κλείσουν βρίσκεται ακόμη υπό συζήτηση μεταξύ της ιταλικής κυβέρνησης και των Βρυξελλών. 

Σύντομα όμως θα πρέπει να ληφθεί μία οριστική απόφαση. Ανακοινώνει όμως ότι προέκυψε ένα 

πρόβλημα σε ότι αφορά τις ημέρες απαγόρευσης που θα πρέπει να αρχίσουν να προσμετρώνται 

από την στιγμή που θα γίνει η ανακοίνωση από τον αλιέα , ακόμη και αν η ανακοίνωση γίνει το 

ίδιο το πρωί. Αναφέρει ότι το Λιμεναρχείο θέτει υπό αμφισβήτηση αυτή την διαδικασία γιατί δίνει 

την δυνατότητα επιλογής   των ημερών απαγόρευσης με βάση τον κακό καιρό. 

 

Η Caroline Mangalo ανακοινώνει ότι στην Γαλλία έχουν ήδη οριστεί περιοχές απαγόρευσης και για 

την GSA7 και για την GSA8, από την στιγμή που παρουσιάστηκαν στο STECF τον προηγούμενο 

Νοέμβριο. Στην GSA7 οι περίοδοι απαγόρευσης είναι κάπως διαφορετικές γιατί αλλάζουν με βάση 

την περίοδο του χρόνου και την βαθυμετρία.  

 

Η κα Mangalo αναφέρει ότι η πρώτη επαλήθευση των αποτελεσμάτων θα είναι έτοιμη τον 

Δεκέμβριο. Το διάταγμα που θέτει σε εφαρμογή τις περιόδους απαγόρευσης στην Γαλλία, 

εκδόθηκε στα τέλη Δεκεμβρίου. Θα πρέπει επίσης να αναφέρουμε ότι στην Γαλλία ήταν ήδη σε 

ισχύ από το 2013 το σύστημα για τον καταμερισμό των ημερών στην θάλασσα και των 

ποσοστώσεων. Ήταν συνεπώς πολύ πιο απλό να εφαρμοστεί ο κανονισμός.  

 

Ανακοινώνει ότι μειώθηκε η διάρκεια των ημερών στην θάλασσα στις 15 ώρες και στην Γαλλία 

περιμένουν την έγκριση του STECF για τους συντελεστές κατανομής των ημερών αλιείας μεταξύ 

των διαφόρων τυπολογιών αλιευτικών και εργαλείων. Ανακοινώνει ότι η Γαλλία ζήτησε να οριστεί 

ο συντελεστής στο 1 για να μην επιβαρυνθεί κανένα από τα τμήματα.  Η Caroline Mangalo 

εκμεταλλεύεται την ευκαιρία για να υπογραμμίσει την σημασία μίας εναρμόνισης μεταξύ των GSA 

7 και 8 και μεταξύ των ενδιαφερομένων χωρών.  

 

Ο Mario Vizcarro, ευχαριστεί για την ενημέρωση και εύχεται να συνεχιστούν οι εργασίες στο 

μέλλον στα πλαίσια του Focus Group. 

 

Ο Πρόεδρος δίνει τον λόγο στην Iolanda Piedra (IVEAEMPA) η οποία εκφράζει την ανησυχία της για 

την Δυτική Μεσόγειο. Θεωρεί ότι θα ήταν σκόπιμο να ληφθούν υπόψη όλες οι συνεδριάσεις που 

έχουν προγραμματιστεί για την δυτική πλευρά της Μεσογείου. Προς αυτή την κατεύθυνση ζητά 

από ένα μέλος του Προεδρείου να πάρει μέρος στην συνάντηση που θα λάβει χώρα στην Πάλμα 

της Μαγιόρκας στις 6 Μαρτίου. Θεωρεί επίσης ότι θα ήταν σκόπιμο να οργανωθούν παρόμοιες 

συναντήσεις και σε άλλες χώρες. 

 

Οι παρεμβάσεις έχουν ολοκληρωθεί και ο Πρόεδρος κλείνει την Γενική Συνέλευση ευχαριστώντας 

τους διερμηνείς. 

 



 

 

Ref.: 43/2021                                                                                              Roma, 18 de febrero de2021 
 
 

ACTA DE LA ASAMBLEA GENERAL DEL MEDAC 

 

A las 9.30 horas del 19 de febrero de 2020, en la sala de reuniones del Centro Congressi Cavour en 

Roma, se abre la sesión de la Asamblea General del MEDAC reunida para debatir y deliberar sobre 

el siguiente 

orden del día 

 

29. Apertura de la sesión de trabajo y comunicaciones del Presidente 

30. Aprobación del orden del día 

31. Aprobación del acta de la AG celebrada en Venecia el 20 de febrero de 2019  

32. Cierre del balance e informe final 2019. Aprobación  

33. Presentación del presupuesto previsional 2020. Informaciones  

34. Debate sobre la contribución del GT4 (en caso de que se apruebe) con vistas al GT de 

la CGPM sobre la pesca de recreo y su posible aprobación  

35. Propuesta de creación de un Grupo de Trabajo sobre la igualdad de oportunidades - 

Aprobación  

36. Modificaciones del Reglamento Interno - Aprobación  

37. Composición de la Presidencia del MEDAC - posibles cooptaciones  

38. Composición del 40% del Comité Ejecutivo - posibles cooptaciones  

39. Participación del MEDAC en las próximas reuniones externas (DG MARE, GFCM, 

ICCAT, STECF)  

40. Presentación del proyecto INTERREG (IT-HR) Itaca: "Herramientas innovadoras para 

aumentar la competitividad y la sostenibilidad de los pequeños pelágicos" - por 

Alessandra Liviero  

41. Estado de la lista de miembros, pago de las cuotas 2020. Informaciones  

42. Varios e imprevistos 

 

En el lugar y en la fecha indicados, asisten:  

Nicola Tavoletta, Llibori Martínez, Sergio Schiavone, Antonio Pucillo, Andrea Albertazzi, Silvano 

Giangiacomi, Lilia Castellani, Massimiliano Sardone, Caroline Mangalo, Ivan Birkic, Krstina Mišlov 

Jelavič, Romeo Mikičič, Federica Barbera, Christian Decugis, Dilek Sahin, Iolanda Piedra, Rafael Mas, 

Javier Doménech Vernet, Trinidad Agundez, Antoni Abad Mallol, Mario Vizcarro Gianni, José Basilio 

Otero Rodríguez, Antoni Garau Coll, José María Gallart García, Jorge Campos Uclés, Manuel 

Fernández Belmonte, Gianludovico Ceccaroni, Barbara Esposto, Giovanni Basciano, Emanuele 

Sciacovelli, Gilbert Balzan, Giuseppe Demicoli, Paul Piscopo, Antonio Marzoa Notlevsen, Laura 

Pisano, Alessandro Buzzi, Alessandro Ficicchia, Enrica Onorati, Gennaro Scognamiglio, Alessandra 



 

 

Liviero, Alessandro Censori, Stefano Boscolo, Claudia Benassi, Francesca Biondo, Fabrizio De 

Pascale, Kleio Psarrou, Giampaolo Buonfiglio, Rosa Caggiano, Marina Illuminati, Marzia Piron. 

La lista de los asistentes queda registrada en todas las hojas firmadas por los mismos. Las hojas de 

presencias se conservarán junto con las actas. 

El Sr. Giampaolo Buonfiglio preside la sesión. La Sra. Rosa Caggiano desempeña las funciones de 

Secretaria. 

Punto 1: Apertura de la sesión de trabajo y comunicaciones del Presidente 

El Presidente abre la sesión de la Asamblea dando la bienvenida a los representantes de las 

Administraciones nacionales y regionales presentes.  

 

Punto 2: Aprobación del orden del día 

A continuación ilustra el orden del día, proponiendo incluir la intervención de la consejera de 

agricultura y pesca en Lazio, región en la que se celebra la reunión y que en 2020 participará en el 

MEDAC con una contribución anual. El O.D.G. se modifica con la presentación anticipada del 

proyecto Itaca para atender las necesidades de viaje de los oradores. Además, entre Varios e 

imprevistos, el coordinador del Focus Group sobre el Mediterráneo Occidental podrá intervenir para 

hacer un balance del estado de aplicación del plan plurianual para las poblaciones demersales. 

Rosa Caggiano informa a los miembros acerca de las delegaciones recibidas para la sesión: PAPF a 

GKTS, CIPS y FIPIA a FIPSAS, CRPMEM Occitanie y OP du Sud a CNPMEM. Estas delegaciones 

permiten alcanzar la mayoría necesaria para que se pueda deliberar. El orden del día se aprueba 

con por unanimidd con las modificaciones propuestas. 

 

Punto 3: Aprobación del acta de la AG celebrada en Venecia el 20 de febrero de 2019  

El Presidente invita a los participantes a solicitar cualquier cambio o a hacer observaciones sobre el 

acta de la Asamblea General celebrada en Venecia el 20 de febrero de 2019. Al no haber 

intervenciones, las actas se aprueban por unanimidad. 

 

Punto 4: Cierre del balance e informe final 2019. Aprobación 

La asistente ejecutiva, Marina Illuminati, presenta el cierre del balance de 2019. Destaca que ha 

habido un aumento limitado de los gastos de personal y una disminución de los gastos de viaje 

porque los miembros se han vuelto más virtuosos en la organización de sus viajes. Señala que la voz 

relativa a las comidas sigue siendo alta porque a menudo las organiza la Secretaría para optimizar 

el tiempo de las reuniones, mientras que el costo de las salas ha sido menos oneroso porque muchas 

de ellas fueron ofrecidas gratuitamente. Marina Illuminati procede a ilustrar la comparación entre 

los balances de tres años (2017-2018-2019), subrayando que algunos gastos son más bajos porque 

se reportan en el proyecto FAIRSEA.  

A falta de solicitudes de intervención, de votos en contra y de abstenciones, el Presidente constata 

la aprobación del balance 2019 por unanimidad.  



 

 

Marina Illuminati interviene para puntualizar que los miembros aún no han recibido los reembolsos 

correspondientes a las últimas reuniones celebradas a finales de 2019 porque la DG MARE todavía 

no ha realizado la transferencia de prefinanciación para el año 2020, que generalmente permite 

disponer de los fondos necesarios para liquidar el año anterior a tiempo. 

El Presidente cede la palabra a Rosa Caggiano, que pasa a ilustrar el informe final de las actividades. 

Señala que la carga de los compromisos ha aumentado considerablemente, incluso considerando 

todas las reuniones a las que asistirá el MEDAC durante 2019, incluidas las reuniones científicas. La 

Secretaria Ejecutiva reconoce la disponibilidad y la frecuente participación del Presidente en las 

reuniones de interés para el Consejo Consultivo y subraya su importancia, recordando la 

intervención de la representante de la DG MARE del día anterior, en la que expresó su 

agradecimiento no sólo por la elevada participación del MEDAC, sino también por las útiles 

contribuciones recibidas que sirven para analizar mejor los diversos expedientes. Rosa Caggiano 

concluye recordando que el informe final de las actividades de 2019 complementará la 

documentación necesaria, además del balance, que se enviará a la Comisión para ilustrar y cerrar 

las actividades realizadas en 2019. A falta de intervenciones, el documento es aprobado por 

unanimidad. 

 

Punto 5: Presentación del presupuesto previsional 2020. Informaciones  

El Presidente invita a Marina Illuminati a presentar el presupuesto provisional para 2020 ya 

aprobado por los miembros del Comité Ejecutivo. El Asistente Ejecutivo, al ilustrar las voces, informa 

a los miembros de la intención de la Comisión Europea de calibrar la contribución para cada Consejo 

Consultivo en función de las actividades realizadas, de los idiomas de trabajo y del número de 

miembros. Rosa Caggiano interviene para recordar que este cambio es el resultado de un largo 

proceso en el que MEDAC ha solicitado en varias ocasiones el reconocimiento de los gastos 

realizados para asegurar la mayor participación posible a través de los servicios de interpretación 

en los idiomas de sus miembros. Tras ilustrar el presupuesto provisional para el año 2020, Marina 

Illuminati especifica que, a excepción de cualquier otra posible contribución de la UE, el presupuesto 

seguirá siendo similar al de años anteriores. En caso de que la financiación recibida sea mayor, se 

decidirá más adelante cómo utilizar la cantidad extra obtenida.  

 

Punto 6: Debate sobre la contribución del GT4 (en caso de que se apruebe) con vistas al GT de la 

CGPM sobre la pesca de recreo y su posible aprobación 

La coordinadora del GT4, Laura Pisano, toma la palabra y agradece a todos los miembros su 

colaboración en la preparación del dictamen, pero informa que éste tendrá que ser aprobado por 

procedimiento escrito por el Comité Ejecutivo, habida cuenta de las numerosas modificaciones 

propuestas al texto por los miembros. 

 

Punto 7: Propuesta de creación de un Grupo de Trabajo sobre la igualdad de oportunidades - 

Aprobación  



 

 

El Presidente pone al día a la Asamblea General sobre la solicitud recibida por Rafael Mas, EMPA, 

para la creación de un Grupo de Trabajo sobre la igualdad de oportunidades. Agradeciendo la 

propuesta, Giampaolo Buonfiglio recuerda que, a pesar de ser un Consejo Consultivo muy eficiente, 

el MEDAC nunca ha tratado el tema en profundidad, e invita al representante de EMPA a explicar 

las razones de su propuesta. Rafael Mas cree que el papel de la mujer siempre ha estado en la 

sombra en la industria pesquera, ya que esta tiene una composición predominantemente 

masculina. Destaca la importancia de favorecer el equilibrio entre los géneros y de trabajar con el 

MEDAC sobre esta cuestión.  

El Presidente propone a Iolanda Piedra como coordinadora del grupo de trabajo, porque ya está 

especializada en esta cuestión y porque tiene funciones representativas a nivel internacional. A falta 

de votos contrarios y de abstenciones, se aprueba por unanimidad la creación del grupo de trabajo 

sobre la igualdad de oportunidades y el papel de Iolanda Piedra como coordinadora. Se conviene 

que en la fase inicial este grupo intercambiará información por procedimiento escrito, esperando 

reunirse lo antes posible en el marco de las reuniones del MEDAC.  

El Presidente invita a Iolanda Piedra a tomar la palabra y ella, agradeciendo la confianza y aceptando 

su papel, recuerda su trayectoria de décadas, reconocida internacionalmente, en materia de 

igualdad de género.  

 

A continuación, el Presidente cede la palabra a Enrica Onorati, Consejera de Agricultura, Promoción 

de la Cadena Alimentaria y de la Cultura de al Alimentación, de Medio Ambiente y Recursos 

Naturales de la región del Lazio. La Consejera recuerda que la región del Lazio ha venido prestando 

apoyo concreto a las actividades del MEDAC desde este año, habida cuenta de la importancia de la 

pesca en la Región y en Italia, así como del papel del mismo MEDAC. De hecho, considera importante 

reforzar la colaboración entre la región del Lazio y el Consejo Consultivo con miras a la sostenibilidad 

social, ambiental y económica.  

Agradeciendo a la Consejera su intervención, el Presidente destaca el valor de la participación de 

las instituciones en la labor del MEDAC, cuya esencia es hacerse portavoz de las instituciones a nivel 

comunitario y nacional. Concluye diciendo que la presencia de las Regiones en el MEDAC sólo 

mejorará y reforzará la interacción a nivel local.  

 

Punto 8: Modificaciones del Reglamento Interno - Aprobación  

Giampaolo Buonfiglio cede la palabra a Rosa Caggiano que pasa a ilustrar los cambios en el 

reglamento propuestos por FACOPE, ya anticipados a todos los miembros, previamente discutidos 

en el Comité Ejecutivo celebrado en Salónica el 5 de junio de 2019 y aprobados por el Comité 

Ejecutivo el 12 de noviembre de 2019 en Roma. Para completar el procedimiento, estas enmiendas 

deben ser aprobadas por la Asamblea General. Se discuten y aprueban por unanimidad las 

siguientes enmiendas a los artículos:  

- 1.4 - "La Secretaría pide a la Administración que dé su opinión sobre la representatividad de 

la organización que solicita ser miembro. En ningún caso la falta de respuesta de un Estado 



 

 

miembro tendrá la consideración de respuesta negativa o positiva": se elimina la palabra 

"negativo" para posibilitar el consentimiento tácito; 

- 2.4 - "En caso de que el Comité Ejecutivo envíe una carta certificada de requerimiento de 

pago sin recibir ninguna contestación en un plazo di 30 días, podrá proceder a la exclusión 

de la organización que, habiendo suscripto la carta de compromiso, no haya cumplido con el 

pago de la cuota anual y del fondo común (una sola vez)": se sustituye "cumplido con el 

pago" con "alegado justificación” acerca de la cuota y se añade "en un plazo de 60 días"; 

- 3.3 - "La Oficina de Presidencia está compuesta por el Presidente y tres Vicepresidentes. La 

Oficina de Presidencia coordina los trabajos de la Asamblea General así como del Comité 

Eejecutivo." El número "tres" se sustituye con "cinco"; 

- 3.6 - "Cualquier asiento del Comité Ejecutivo puede ser compartido con otro miembro incluso de otra 

organización con tal de que pertenezca al sector pesquero (60) o a otros grupos de interés (40), que 

puede ser nombrado en calidad de suplente". Se sustituye "al sector pesquero (60) o a otros 

grupos de interés (40)" con "a su mismo grupo (del 60% o 40%)"; 

- 9 - "En caso de Asamblea electiva, el cambio de nominativo deberá notificarse a la Secretería 

al menos 3 días laborables antes de la fecha de celebración de la misma". Se sustituye "al 

menos 3 días laborables" con "al menos 1 día antes". 

 

Punto 9: Composición de la Presidencia del MEDAC - Posibles cooptaciones 

El Presidente cede la palabra a la Vicepresidenta Krstina Mišlov, que agradece la confianza que le ha 

demostrado MEDAC al otorgarle la función de Vicepresidenta, siendo para ella una importante 

oportunidad de crecimiento y confrontación. Sin embargo, lamentablemente, los numerosos 

compromisos de trabajo con los que debe cumplir no le permiten ser tan presente y constante como 

el cargo de vicepresidenta requiere.  

Giampaolo Buonfiglio señala que sería apropiado que Krstina Mišlov fuera reemplazada por un 

representante croata durante este período de vacatio hasta las próximas elecciones en 2021. Mišlov 

interviene para proponer a Romeo Mikičič, que acepta aun señalando las dificultades que tendrá 

para acceder a Internet y dar su contribución, debido a su trabajo en el mar. 

El Presidente, expresando su pesar al enterarse de la elección forzada de Krstina Mišlov, aprovecha 

la oportunidad para dar la bienvenida a Romeo Mikičič a la Presidencia.  

 

Punto 10: Composición del 40% del Comité Ejecutivo - Posibles cooptaciones 

Rosa Caggiano comunica a los miembros que Archipelago y AESA, pertenecientes al 40%, ya no son 

miembros del MEDAC y dejan así dos vacantes en el Comité Ejecutivo. Cede entonces la palabra a 

Laura Pisano para que, en calidad de vicepresidenta representante del 40%, pueda hacer algunas 

propuestas para el período de vacatio, con vistas a las elecciones del próximo año. La Vicepresidenta 

señala que sólo quedan dos asociaciones más en el 40%, por lo que propone a BirdLife para 

reemplazar a Archipiélago y a CFOSA para reemplazar a EFSA. Los miembros aceptan unánimemente 

a los dos nuevos miembros del Comité Ejecutivo sólo para este año.  



 

 

Laura Pisano aprovecha la oportunidad para pedir más información sobre los criterios de elección 

de las asociaciones que componen el Comité Ejecutivo, y el Presidente contesta que normalmente 

son propuestas por el propio Presidente, pero teniendo en cuenta las características de la 

Asociación. Por ejemplo, Malta, Eslovenia o Grecia que, al estar representados por un solo miembro 

en el MEDAC, se convierten automáticamente en miembros del Comité Ejecutivo en un 60%.  

El Presidente informa que la Asamblea General en este momento está compuesta por 36 miembros 

para el 60% y 11 para el 40%. Los 25 asientos del Comité Ejecutivo están ocupados; recuerda que el 

Presidente no tiene derecho de voto y ha decidido dar un paso atrás en su organización para permitir 

que otro miembro del 60% pueda participar en el Comité Ejecutivo.  

 

Punto 11: Presentación del proyecto INTERREG (IT-HR) Itaca: "Herramientas innovadoras para 
aumentar la competitividad y la sostenibilidad de los pequeños pelágicos" - por Alessandra 
Liviero 

 

Para atender a las necesidades logísticas de los ponentes, se anticipa la intervención de Alessandra 

Liviero de Veneto Agricoltura, cuyas transparencias se adjuntan. Informa que el proyecto se inscribe 

en el marco de la financiación comunitaria Interreg Italia-Croacia y que el partenariado está formado 

por el socio principal Veneto Agricoltura, CNR-IRBIM, CIHEAM, CONFCOOPERATIVE, AZZRI, Rera SD 

y IOF. El tema se centra en la pesca de la sardina (Sardine pilchardus) y de la anchoa (Engraulis 

encrasicolus) en el mar Adriático y en los problemas relacionados con la optimización de los precios 

y con la remuneración a través de la planificación de las capturas. Actualmente se están recogiendo 

datos para el modelo econométrico.  

Iolanda Piedra (IVEAEMPA) agradece a la ponente su presentación porque se basa en un modelo 

socioeconómico y no sólo biológico. Considera que, si el proyecto proporciona resultados fiables, 

sería útil aplicarlo a otras zonas del Mediterráneo.  

Alessandra Liviero agradece y reconoce la dificultad de aplicar los modelos económicos, por lo que 

están evaluando varias posibilidades incluyendo lo modelos Arima y de redes neuronales. Los 

resultados estarán disponibles al final del proyecto, previsto para junio de 2021.  

Antoni Garau Coll (FBCP) se felicita por el proyecto porque tiene por objeto mejorar la gestión de 

un producto de difícil conservación, que sufre enormemente las fluctuaciones del mercado y está 

asociado a dificultades de extracción previsibles. Por estas razones agradece la presentación. 

La representante de Veneto Agricoltura subraya que es consciente del nivel de complejidad, 

considerando también los costos de las empresas que pescan pequeños pelágicos. Señala que el 

proyecto está dirigido precisamente a aumentar la información a disposición del pescador, 

proporcionándole las herramientas para elegir si salir a faenar o no.  

Antonio Pucillo (ETF) pide aclaraciones sobre la parte social del proyecto y se pone a disposición 

para intercambiar datos útiles para profundizar en este aspecto.  

Alessandra Liviero contesta que el proyecto se ocupa principalmente de la parte económica y no de 

la social, aunque la considerable reducción en los últimos años del arrastre por pareja ha 

repercutido en ambos aspectos. Si se ampliara el proyecto, se podría profundizar en la parte social. 



 

 

Silvano Giangiacomi (CISL) reitera lo que ya ha subrayado Antonio Pucillo precisamente porque cree 

que la sostenibilidad social no puede separarse de la sostenibilidad económica.  

Liviero especifica que el proyecto concierne a la GSA 17 y a parte de la 18 y espera que pueda ser 

replicado.  

Krstina Mišlov (HGK) pregunta cómo se consideran los datos meteorológicos y de las corrientes, que 

deberían ser incluidos en el modelo.  

La representante de Veneto Agricoltura contesta que se han considerado las variables 

meteorológicas de los dos últimos años y se han incluido datos satelitales muy precisos para 

reconstruir las previsiones lo más fiables posible. Afirma que una vez que el modelo funcione desde 

el punto de vista económico, también se incluirán las variables ecológicas, que serán 

inevitablemente los factores limitantes.  

Ivan Birkic (HGK) plantea sus dudas sobre la viabilidad del proyecto porque cree que el trabajo del 

pescador está demasiado expuesto a las incertidumbres meteorológicas y del mercado, así como a 

los problemas locales.  

Alessandra Liviero contesta que el proyecto nace de las dificultades que el propio sector ha puesto 

de manifiesto, principalmente debido a los altos costos. Por lo tanto, ha sido necesario proporcionar 

instrumentos de gestión más eficaces para poder decidir el día de pesca en función de la ganancia 

potencial asociada, sobre todo teniendo en cuenta que las últimas medidas prevén una reducción 

del número de los días de faena. Además, los partes meteorológicos ahora son bastante precisos, 

incluso a 2 o 3 días de distancia.  

Lilia Castellani (CISL) se pregunta si el correcto funcionamiento de la aplicación sólo se garantiza si 

es utilizada por todos los pescadores y subraya la importancia de aportar una contribución para 

animar a los operadores a utilizarla.  

Liviero reconoce que la fiabilidad de la información proporcionada por la aplicación estará 

inevitablemente unida a la calidad y cantidad de los datos que se carguen. En el Adriático hay 

realidades muy diversas, algunas ya bien organizadas y otras en las que la distribución está mucho 

más fragmentada. Por ejemplo, en Puglia, el socio IAMB ya está llevando a cabo una actividad de 

sensibilización destinada a involucrar a los pescadores. Además, se llevará a cabo una fase de prueba 

en el ámbito de un grupo identificado dentro de una marinería, y luego el uso de la aplicación se 

extenderá rápidvamente. El proyecto, de hecho, aporta una importante contribución económica 

destinada a la difusión y utilización de este programa informático.  

Krstina Mišlov (HGK) reitera sus dudas sobre el proyecto y cree que se debería haber consultado 

más a los pescadores antes de decidir cómo invertir el dinero público. En su opinión, ningún 

software puede predecir la captura y la ganancia de un pescador porque hay que considerar 

demasiadas variables. 

Alessandra Liviero hace hincapié en que es un instrumento destinado a ayudar al empresario y no 

puede eliminar el riesgo empresarial. La idea surgió de varias cooperativas italianas y 

posteriormente se propuso también en el lado oriental del Adriático, donde fue aprobada por los 

socios croatas.  



 

 

Massimiliano Sardone (UILAPesca) cree que la investigación debe dirigirse a pescar menos y a 

aumentar la remuneración del producto en el mercado, porque muy a menudo el pescador tiene 

que aceptar precios muy bajos para deshacerse del producto.  

La representante de Veneto Agricoltura asegura que el proyecto tendrá en cuenta sin duda estas 

variables y se adaptará zona por zona. Incluso si el modelo no funcionara, seguiría conectando las 

marinerías, haciendo economías de escala y mejorando las condiciones de venta.  

Kleio Psarrou (PEPMA) considera que el proyecto es muy interesante, aunque hay que tener en 

cuenta muchos otros factores que determinan el precio, entre ellos elementos imprevisibles como 

los efectos de una crisis económica o la llegada al mercado de productos procedentes del extranjero. 

Alessandra Liviero destaca que el objetivo del proyecto es alcanzar un precio rentable: el éxito 

dependerá de la efectiva colaboración entre la marinerías. Además, los socios presentes en el 

proyecto se han indentificado justamente para poder considerar todas las variables que contribuyen 

a determinar el precio del producto.  

 

Punto 12: Participación del MEDAC en las próximas reuniones externas (DG MARE, GFCM, ICCAT, 
STECF) 
Rosa Caggiano procede a presentar las reuniones a las que está previsto que asista el MEDAC en el 
primer semestre de 2020 e invita a los miembros a expresar su posible interés en participar, 
recordando que cada participante tendrá que elaborar un informe sobre cada reunión.  
Se adjunta el calendario de reuniones con una sección dedicada a los nombres de los miembros 
disponibles para asistir.  
 
Punto 13: Estado de la lista de miembros, pago de las cuotas 2020. Informaciones  

El Presidente comunica que no se han recibido solicitudes de adhesión al MEDAC de nuevas 

organizaciones. Rosa Caggiano señala que sólo un socio aún no ha pagado la cuota. La lista de 

miembros sigue siendo la misma que la que ya se ha enviado: Sólo algunos datos de IFSUA 

necesitarán ser actualizados.  

 

Punto 14: Varios e imprevistos 

El Presidente pasa la palabra al coordinador del Focus Group del Mediterráneo Occidental, Mario 

Vizcarro, quien pide a las partes interesadas que proporcionen informaciones actualizadas sobre el 

estado de aplicación de las normas del plan plurianual.  

Afirma que en España el sector estaba a la espera de respuestas en relación con las zonas 

identificadas para la protección de los juveniles y el número de días asignados. En lo que respecta a 

los días de pesca, parece que esta información, que debería haber estado disponible ya en enero, 

se comunicará en abril. Eesta falta de comunicación hace que la aplicabilidad de la disposición se 

vuelva crítica, puesto que, al no haber recibido ninguna indicación en el primer trimestre, la 

actividad hasta ahora se ha realizado sin poder tener en cuenta la modificación que se impondrá.  

Se le pide a Gian Ludovico Ceccaroni que ilustre la situación italiana. Anuncia que ya se ha 

promulgado el Decreto Ministerial sobre la veda temporal, que tiene en cuenta los días adicionales 

de veda previstos en el plan plurianual. En cuanto a la limitación hasta la batimétrica de los 100 



 

 

metros, Italia ha optado por la posibilidad de cerrar otras zonas a la pesca de arrastre de fondo a fin 

de reducir las capturas de merluza. Giampaolo Buonfiglio especifica que, de hecho, la cuestión de 

las zonas que deben cerrarse sigue siendo objeto de debate entre el Gobierno italiano y Bruselas, 

pero que se debería adoptar una decisión definitiva muy pronto. Sin embargo, señala que ha surgido 

una criticidad con respecto a los días de detención, que deberían ser contabilizados cuando el 

profesional lo comunique, incluso si esto último se hace por la mañana. Señala que la Capitanía del 

Puerto, sin embargo, cuestiona estos plazos de procedimiento porque permitiría elegir los días de 

veda en función de la meteorología. 

Caroline Mangalo informa que en Francia las zonas de veda ya han sido definidas tanto para la GSA7 

como para la GSA8, tal y como fueron presentadas en el CCTEP el pasado noviembre. En la GSA7 los 

períodos de veda son un poco diferentes porque varían según los períodos del año y la batimétrica. 

Mangalo señala que los primeros resultados validados estarán disponibles en diciembre. El decreto 

que establece la entrada en vigor de los períodos de veda en Francia se ha promulgado a finales de 

diciembre. Cabe señalar también que el sistema de asignación de los días de faena y de las cuotas 

ya estaba en vigor en Francia desde 2013, por lo que ha sido más fácil aplicar el reglamento. 

Comunica que la duración de los días en el mar se ha reducido a 15 horas y en Francia están a la 

espera de la aprobación del CCTEP de los coeficientes de repartición de los días de faena entre los 

diferentes tipos de buques y artes de pesca. Francia ha pedido que el coeficiente se fije en 1 para 

no penalizar a ninguno de los segmentos. Caroline Mangalo aprovecha para destacar la importancia 

de unaa armonización entre las GSAs 7 y 8 y entre los países afectados.  

Mario Vizcarro agradece esas informaciones actualizadas y espera que el Focus Group siga con su 

labor en el futuro. 

 

El Presidente cede la palabra a Iolanda Piedra (IVEAEMPA), que interviene para expresar su 

preocupación por el Mediterráneo occidental, y considera que sería conveniente examinar todas las 

reuniones previstas sobre esta parte de la cuenca del Mediterráneo. A este respecto, invita a un 

miembro de la Presidencia a asistir a la reunión que se celebrará en Palma de Mallorca el 6 de marzo. 

Cree que también deberían organizarse reuniones similares en otros países.  

No quedando más intervenciones, el Presidente cierra la sesión de trabajo de la Asamblea General 

agradeciendo la labor de los intérpretes. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Prot.: 43/2021                                                             Rim,   18. veljače 2021         

  

Zapisnik Skupštine MEDAC-a 
  

Dana 19. veljače 2020. godine, u 9.30 sati, u dvorani za sjednice Centro Congressi Cavour u ul. Cavour 

50/a u Rimu, održana je sjednica Skupštine MEDAC-a da bi se raspravilo i odlučilo sljedeće: 

  

Dnevni red 
  

1.      Otvaranje sjednice i priopćenja Predsjednika 

2.      Usvajanje dnevnog reda 

3.      Usvajanje zapisnika Skupštine održane u Veneciji 20. veljače 2019. godine 

4.      Zaključna bilanca i završno izvješće o aktivnostima u 2019. godini – Odobrenje 

5.      Prezentacija predviđenog proračuna za 2020. godinu – Informacije 

6.      Diskusija o doprinosu RS 4 (ako bude prihvaćen) u kontekstu RS GFCM-a o rekreacijskom 

ribolovu i eventualno odobrenje 

7.      Prijedlog odluke o osnivanju RS o jednakim mogućnostima – Odobrenje 

8.      Izmjene Pravilnika – Odobrenje 

9.      Sastav Predsjedništva MEDAC-a – Eventualna imenovanja 

10. Sastav skupine sa 40% mjesta u Izvršnom odboru - Eventualna imenovanja 

11. Sudjelovanje MEDAC-a na predstojećim vanjskim sastancima (GU MARE, GFCM, ICCAT, 

STECF) 

12. Prezentacija projekta INTERREG (IT – HR) Itaca: «Inovativni alati za povećanje 

kompetitivnosti i održivosti malog pelagičnog ribolova» - Alessandra Liviero 

13. Ažuriranje popisa članova, uplata članarine za 2020. godinu – Informacije 

14. Razno 

  

Na gore navedenom mjestu i u gore navedeno vrijeme prisutni su: 

  



 

 

Nicola Tavoletta, Llibori Martinez, Sergio Schiavone, Antonio Pucillo, Andrea Albertazzi, Silvano 

Giangiacomi, Lilia Castellani, Massimiliano Sardone, Caroline Mangalo, Ivan Birkić, Krstina Mišlov-

Jelavić, Romeo Mikičić, Federica Barbera, Christian Decugis, Dilek Sahin, Iolanda Piedra, Rafael Mas, 

Javier Domenech Vernet, Trinidad Agundez, Antoni Abad Mallol, Mario Vizcarro Gianni, Jose Basilio 

Otero Rodriguez, Antoni Garau Coll, Jose Maria Gallart Garcia, Jorge Campos Ucles, Manuel 

Fernandez Belmonte, Gianludovico Ceccaroni, Barbara Esposto, Giovanni Basciano, Emanuele 

Sciacovelli, Gilbert Balzan, Giuseppe Demicoli, Paul Piscopo, Antonio Marzoa Notlevsen, Laura 

Pisano, Alessandro Buzzi, Alessandro Ficicchia, Enrica Onorati, Gennaro Scognamiglio, Alessandra 

Lviero, Alessandro Censori, Stefano Boscolo, Claudia Benassi, Francesca Biondo, Fabrizio De Pascale, 

Kleio Psarrou, Giampaolo Buonfiglio, Rosa Caggiano, Marina Illuminati, Marzia Piron. 

  

Svoju prisutnost svi sudionici su potvrdili potpisom. Spisak prisutnih priložen je spisima. 

  

Sjednici predsjedava g. Giampaolo Buonfiglio. Funkciju tajnice vrši gđa Rosa Caggiano. 

  

I Predmet: Otvaranje sjednice i priopćenja Predsjednika 

Predsjednik je otvorio sjednicu i iskoristio priliku da pozdravi predstavnike nacionalnih i regionalnih 

tijela. 

  

II Predmet: Usvajanje dnevnog reda 

Giampaolo Buonfiglio iznio je dnevni red, predložio da se u dnevni red unese izlaganje ravnateljice 

Ureda za poljoprivredu i ribarstvo regije Lazio, regije u kojoj se održava sjednica i koja će u 2020. 

godini pristupiti MEDAC-u uz godišnji doprinos. Za razliku od predviđenog okvirnog dnevnog reda, 

prezentacija projekta Itaca obavit će se ranije s obzirom da izvjestitelji moraju na put. Osim toga, 

pod razno dobit će riječ stručni koordinator Fokusne skupine za zapadni Mediteran, a da bi izvjestio 

o stanju u uvođenju višegodišnjeg plana za pridnene vrste. 

Rosa Caggiano obavijestila je dionike o punomoćima: PAPF je dao punomoć GKTS-u, CIPS i FIPIA 

FIPSASU, CRPMEM Occitanie i OP du Sud CNPMEM-u. Zahvaljujući punomoćima postignut je 

kvorum. Dnevni red s izmjenama se jednoglasno usvaja. 

  

III Predmet: Usvajanje zapisnika Skupštine održane u Veneciji 20. veljače 2019. godine 



 

 

Predsjednik je pozvao sudionike da predlože eventualne izmjene ili daju svoje komentare na zapisnik 

sjednice Skupštine održane u Veneciji 20. veljače 2019. godine. S obzirom da nije bilo primjedbi, 

zapisnik je jednoglasno usvojen. 

  

IV Predmet: Zaključna bilanca i završno izvješće o aktivnostima u 2019. godini – Odobrenje 

Marina Illuminati dala je zaključnu bilancu za 2019. godinu. Upoznala je prisutne sa činjenicom da 

su povećani troškovi osoblja, a smanjeni troškovi puta, jer su dionici puno pažljiviji u organiziranju 

puta. Troškovi za obroke i su dalje visoki, jer ih Tajništvo organizira u skladu s vremenom koje ostaje 

na raspolaganju nakon sastanaka, dok su troškovi za dvorane za sjednice sve manji jer su mnoge 

besplatne. Marina Illuminati napravila je usporedbu troškova u posljednje tri godine (2017 – 2018 – 

2019) i naglasila da su neki troškovi manji jer su uključeni u troškove FAIRSEA. 

Predsjednik je, s obzirom da nije bilo komentara, pristupio glasovanju i utvrdio da se bilanca za 2019. 

godinu jednoglasno usvaja. 

Marina Illuminati se uključila u diskusiju i rekla da dionici još uvijek nisu dobili naknadu troškova za 

posljednje sastanke u 2019. godini, jer GU MARE još uvijek nije poslao novac za pretfinanciranje 

2020. godine koji je potreban da bi bilo dovoljno sredstava za pravovremeno plaćanje svih troškova 

iz prethodne godine. 

Predsjednik je dao riječ Rosi Caggiano koja je dala konačni izvještaj o aktivnostima. Naglasila je da 

se broj obveza jako povećao, ako se uzmu u obzir svi sastanci na kojima je MEDAC sudjelovao, 

uključujući i znanstvene susrete. Izvršna tajnica obavijestila je prisutne da je Predsjednik bio uvijek 

na raspolaganju i prisustvovao sastancima od posebnog interesa za Savjetodavno vijeće što je 

izuzetno značajno. Podsjetila je na intervenciju predstavnice GU MARE od prethodnog dana koja je 

naglasila koliko cijeni ne samo prisutnost MEDAC-a na sastancima, već i ulogu koju njegov doprinos 

ima da bi se napravila bolja analiza svih dosjea. Rosa Caggiano završila je izlaganje govoreći da će se 

konačni izvještaj, zajedno s traženom dokumentacijom i bilancom, poslati Komisiji da bi se pokazale 

i zaključile sve aktivnosti u 2019. godini. S obzirom da nije bilo primjedbi, dokument je jednoglasno 

usvojen. 

  

V Predmet: Prezentacija predviđenog proračuna za 2020. godinu – Informacije 

Predsjednik je pozvao Marinu Illuminati da izloži predviđeni proračun za 2020. godinu kojeg su 

članovi Izvršnog odbora već usvojili. Nakon što je objasnila sve točke, obavijestila je dionike o 

namjeri Europske komisije da svakom savjetodavnom vijeću odredi doprinos u skladu s njegovim 

aktivnostima, broju radnih jezika i broju dionika. Rosa Caggiano se javila za riječ da bi podsjetila 

prisutne kako je ova promjena plod MEDAC-ovog upornog nastojanja da mu se priznaju troškovi za 



 

 

simultano prevođenje na jezike dionika tako da bi oni u što većem broju mogli prisustvovati 

sastancima. Marina Illuminati, nakon što je prikazala planski proračun za 2020. godinu, pojasnila je 

da, ako ne bude neke posebne potpore iz EU-a, proračun će ostati sličan onome iz prethodnih 

godina. U slučaju većeg financiranja, naknadno će se odlučiti na koji način upotrijebiti primljeni 

novac. 

  

VI Predmet: Diskusija o doprinosu RS 4 (ako bude prihvaćen) u kontekstu RS GFCM-a o 

rekreacijskom ribolovu i eventualno odobrenje 

Stručna koordinatorica RS 4, Laura Pisano, uzela je riječ i zahvalila svim dionicima na suradnji oko 

donošenja mišljenja, ali će Izvršni odbor morati sve odobriti pisanim putem s obzirom na veliki broj 

izmjena koje su dionici predložili. 

  

VII Predmet: Prijedlog odluke o osnivanju RS o jednakim mogućnostima – Odobrenje 

Predsjednik je obavijestio sudionike Skupštine o zahtjevu kojeg je podnio dionik EMPA, Rafael Mas, 

da bi se stvorila Radna skupina o jednakim mogućnostima. Giampaolo Buonfiglio se zahvalio na 

prijedlogu i rekao da, iako je Savjetodavno vijeće već vrlo učinkovito, MEDAC se nije nikada dublje 

pozabavio tom tematikom pa je pozvao predstavnika EMPA da iznese svoje obrazloženje o razlozima 

prijedloga. 

Rafael Mas smatra da je uloga žene bila uvijek zapostavljena, jer se ribolovom pretežno bave 

muškarci. Smatra da je važno raditi na rodnoj ravnoteži i da bi tu MEDAC mogao dosta učiniti. 

Predsjednik je predložio Iolandu Piedra za stručnu koordinatoricu te radne skupine, jer se za to već 

specijalizirala kao predstavnica na međunarodnoj razini. 

S obzirom da nitko nije glasovao protiv, a nije bilo ni suzdržanih, osnovana je radna skupina za 

jednake mogućnosti i uloga Iolandu Piedre, kao stručne koordinatorice te radne skupine, 

jednoglasno je usvojena. Dogovoreno je da u početnoj fazi članovi skupine izmjenjuju informacije 

pisanim putem, uz nadu će se se što prije moći sastati u okviru sastanaka MEDAC-a. 

Predsjednik je pozvao Iolandu Piedra da uzme riječ. Ona se zahvalila na ukazanom povjerenju, 

prihvatila dužnost i ukratko podsjetila na put koji je prošla u nekoliko desetljeća svoje aktivnosti u 

okviru jednakih mogućnosti. 

  

Nakon toga, Predsjednik je dao riječ Enrici Onorati, ravnateljici Ureda za poljoprivredu, promicanje 

lanaca isporuke hrane i prehrambene kulture, okoliš i prirodne resurse Regije Lazio. Ravnateljica je 

podsjetila prisutne da od ove godine Regija Lazio daje konkretan doprinos aktivnostima MEDAC-a, s 



 

 

obzirom na značaj ribolova u Regiji i u cijeloj Italiji te zbog uloge koju ima sam MEDAC. Smatra da je 

od izuzetnog značaja povećati suradnju Regije Lazio sa Savjetodavnim vijećem u okviru socijalne, 

okolišne i ekonomske održivosti. 

Predsjednik se zavalio ravnateljici na intervenciji, podcrtao značaj sudjelovanja institucija u radu 

MEDAC-a, čija bit je upravo to da bude njihov glasnogovornik pred nacionalnim i europskim 

institucijama. Završio je govoreći da prisutnost regija u radu MEDAC-a može samo poboljšati i 

pojačati suradnju na lokalnoj razini. 

  

VIII Predmet: Izmjene Pravilnika – Odobrenje 

Giampaolo Buonfiglio dao je riječ Rosi Caggiano da bi obavijestila sudionike sjednice o izmjenama 

koje je predložio FACOPE. Sudionici su već s tim bili upoznati, a Izvršni odbor je o njima raspravljao 

na sjednici održanoj 5. lipnja 2019. godine u Solunu te ih odobrio na sjednici održanoj 12. studenoga 

2019. godine. Izmjene, da bi se okončao postupak, mora odobriti Skupština. Nakon provedene 

diskusije jednoglasno su usvojene sljedeće izmjene članaka: 

-         1.4 – «Tajništvo traži od uprave izjašnjenje o reprezentativnosti organizacije koja je 

podnijela zahtjev za članstvom. Ni u kom slučaju se to što država članica nije odgovorila na 

zahtjev za izjašnjenjem neće smatrati niječnim ili potvrdnim odgovorom»: uklanja se riječ 

«niječnim» kako bi se dala mogućnost prešutne suglasnosti; 

-         2.4 – «Izvršni odbor MEDAC-a može prekinuti članstvo organizacije koja nije uplatila 

godišnju kvotu i fiksni udio dionika, iako je potpisala pismo o preuzimanju obveza, ako u roku 

od 30 dana ne primi odgovor na opomenu dostavljenu preporučenom poštom»: «nije 

uplatila» zamjenjuje se s «dala opravdanje» za članarinu i dodaje se «u roku od 60 dana»; 

-         3.3 – «Predsjedništvo čine Predsjednik i tri Dopredsjednika. Predsjedništvo koordinira rad i 

Skupštine i Izvršnog odbora». Broj «tri» zamjenjuje se brojem «pet»; 

-         3.6 – «Svako mjesto u Izvršnom odboru može se dijeliti s drugim dionikom koji pripada i 

drugoj organizaciji ako ta organizacija pripada ribarstvenom  sektoru (60) ili ostalim 

interesnim skupinama (40) te može postati njegovim zamjenikom». «Ribarstvenom sektoru 

(60) ili ostalim interesnim skupinama (40)» zamjenjuje se s «njezinoj skupini (od 60% ili 

40%)«; 

-         9 – «U slučaju izborne sjednice Skupštine, o promjeni imena mora se  obavijestiti Tajništvo 

najkasnije tri radna dana prije održavanja sjednice Skupštine». «tri radna dana» zamijenjuje 

se s «najkasnije jedan dan prije». 

  



 

 

IX Predmet: Sastav Predsjedništva MEDAC-a – Eventualna imenovanja 

Predsjednik je dao riječ Dopredsjednici Krstini Mišlov koja se zahvalila na povjerenju koje joj je 

ukazao MEDAC kao Dopredsjednici, jer joj je to pružilo veliku priliku za rast i sučeljavanje. Na žalost, 

zbog brojnih poslovnih obveza, ne može više kao Dopredsjednica redovito prisustvovati sjednicama. 

Giampaolo Buonfiglio je napomenuo da bi bilo dobro da u ovom prijelaznom razdoblju, sve do novih 

izbora koji će se održati 2021. godine, jedan hrvatski predstavnik preuzme funkciju Dopredsjednika. 

Mišlov je predložila Romea Mikičića koji je pristao na obvezu, ali je upozorio prisutne da će imati 

poteškoća u pristupanju internetu i samim tim u davanju svog doprinosa s obzirom da radi na moru. 

Predsjednik je izrazio žaljenje zbog odluke Krstine Mišlov, ali je ujedno iskoristio priliku da poželi 

dobrodošlicu Romeu Mikičiću u Predsjedništvo. 

  

X Predmet: Sastav skupine sa 40% mjesta u Izvršnom odboru - Eventualna imenovanja 

Rosa Caggiano je obavijestila dionike da Archipelago i EFSA, koji pripadaju skupini od 40% mjesta 

nisu više dionici MEDAC-a pa su ostala dva slobodna mjesta unutar Izvršnog odbora. Dala je riječ 

Lauri Pisano, Dopredsjednici iz skupine od 40% mjesta, da bi dobili kakav prijedlog za upotpunjenje 

ispražnjenih mjesta do novih izbora u 2021. godini. Dopredsjednica je upoznala prisutne da su ostale 

još samo dvije organizacije u 40% mjesta dionici MEDAC-a pa je predložila BirdLife kao zamjenu za 

Archipelago i CFOSA koja bi trebala preuzeti mjesto EFSA-e. Dionici su jednoglasno usvojili ulazak tih 

dviju organizacija u Izvršni odbor za ovu godinu. 

Laura Pisano je iskoristila priliku da bi zatražila detaljnije informacije o kriterijima izbora udruga 

članova Izvršnog odbora. Predsjednik joj je odgovorio da prijedlozi obično dolaze od samog 

Predsjednika, s tim da se moraju uzeti u obzir karakteristike same udruge. Naveo je kao primjer 

Maltu, Sloveniju i Grčku, koje predstavlja samo jedan dionik u MEDAC-u, pa samim tim automatski 

pripadaju 60% dijelu Izvršnog odbora. 

Predsjednik je obavijestio Skupštinu da u ovom trenutku 36 dionika pripada 60% dijelu i 11 dijelu od 

40%. Sva 25 mjesta u Izvršnom odboru su zauzeta, a Predsjednik nema pravo glasa. On se ispred 

svoje organizacije povukao i time dao mogućnost drugom dioniku iz dijela od 60 % da sudjeluje u 

radu Izvršnog odbora. 

  

XI Predmet: Prezentacija projekta INTERREG (IT – HR) Itaca: «Inovativni alati za povećanje 

kompetitivnosti i održivosti malog pelagičnog ribolova» - Alessandra Liviero 

Da bi se zadovoljile logističke potrebe izvjestitelja, izlaganje Alessandre Liviero iz Veneto Agricolture 

je pomaknuto unaprijed. Slajdovi su priloženi zapisniku. Prisutni su obaviješteni da projekt financira 



 

 

Zajednica preko programa prekogranične suradnje Interreg Italija – Hrvatska, a partneri su Veneto 

Agricoltura kao vodeći partner te CNR.IRBIM, CIHEAM, CONFCOOPERATIVE, AZZRI, Rera SD i IOF. 

Naglasak je na ribolovu plave ribe, srdele (Sardina pilchardus) i inćuna (Engraulis encrasicolus), u 

Jadranskome moru i na problemima oko održavanja odgovarajuće cijene na tržištu i prihoda, a preko 

planiranja ulova. U ovom trenutku sakupljaju se podaci da bi se stvorio ekonometrijski model. 

Iolanda Piedra (IVEAEMPA) zahvalila se na prezentaciji, jer se temelji na socioekonomskom modelu, 

a ne samo na biološkom. Smatra da, ako su sakupljeni podaci projekta uvjerljivi, moglo bi ga se 

primijeniti i na druga područja u Sredozemnome moru. 

Alessandra Liviero se zahvalila i priznala da postoje poteškoće kod primjene ekonomskih modela pa 

stoga uzimaju u obzir razne mogućnosti, kao što su modeli Arima i modeli s neuronskim mrežama. 

Rezultati će se znati po završetku projekta, što se predviđa za lipanj 2021. godine. 

Antoni Garau Coll (FBCP) izrazio je svoje pohvale projektu jer radi na poboljšanju proizvoda koji se 

vrlo teško konzervira, na koje teško utječu promjene na tržištu i posebno je teško predvidjeti količine 

ulova. Zbog svega toga zahvalio se na prezentaciji. 

Predstavnica Veneto Agricolture svjesna je stupnja složenosti, posebno ako se uzmu u obzir troškovi 

poduzeća koje se bave ribolovom malih pelagijskih vrsta. Objasnila je da je projekt usmjeren davanju 

više informacija ribarima i instrumenata koji će im pomoći u odluci o izlasku na more. 

Antoni Pucillo (ETF) zatražio je objašnjenje o socijalnom dijelu projekta i ponudio svoju pomoć oko 

izmjene korisnih podataka u okviru socijalnog aspekta. 

Alessandra Liviero je odgovorila da projekt više obrađuje ekonomski dio od onog socijalnog, iako je 

značajno smanjenje broja mreža za male pelagijske vrste posljednjih godina puno utjecalo na oba 

aspekta. Socijalni dio bi se mogao razraditi ako bi se projekt proširio. 

Silvano Giangiacomi (CISL) složio se s onim što je Antonio Pucillo već rekao jer smatra da se socijalna 

održivost ne može zanemariti na račun ekonomske održivosti. 

Liviero je naglasila da se projekt odnosi na geografsko potpodručje 17 i jedan dio geografskog 

potpodručja 18 te se nada da će se moći ponoviti. 

Krstina Mišlov (HGK) je pitala kako se proučavaju meteorološki podaci i struje, koji bi trebili biti 

uključeni u model. 

Predstavnica Veneto Agricolture je odgovorila da su obradili vremenske promjene iz posljednje dvije 

godine i uključili vrlo precizne satelitske podatke da bi stvorili što točnije prognoze. Kad model počne 

funkcionirati u ekonomskom pogledu, unijet će se i ekološke varijable koje će neizbježno uvesti neka 

ograničenja. 



 

 

Ivan Birkić (HGK) iznio je svoje sumnje u uspješnost projekta, jer smatra da je rad ribara previše 

izložen meteorološkim i tržišnim promjenama te lokalnim poteškoćama. 

Alessandra Liviero je odgovorila da je projekt nastao upravo zbog poteškoća koje je sam sektor 

naveo, a najviše zbog visokih troškova. Stvorila se potreba za učinkovitijim upravljačkim 

instrumentima da bi se na osnovu potencijalne zarade mogao izabrati dan za ribarenje, posebno ako 

se uzme u obzir da posljednje mjere predviđaju smanjenje radnih dana. Osim toga, vremenske 

prognoze za razdoblja od dva–tri dana su prilično precizne. 

Lilia Castellani (CISL) pitala je da li će aplikacija ispravno funkcionirati samo ako je budu koristili svi 

ribari i naglasila da bi bilo važno osigurati doprinose koji bi potakli ribare na uporabu aplikacije. 

Liviero je priznala da je vjerodostojnost podataka koje bi davala aplikacija izričito povezana s 

količinom i kvalitetom podataka koji će se u nju unositi. U Jadranu postoje vrlo različite stvarnosti, 

neke već vrlo dobro organizirane i neke u kojima je distribucija puno rascjepkanija. Primjerice, u 

Pugli, partner IAMB već radi na uključivanju ribara. Nastavit će se s testovima u okviru skupine iz 

neke određene flote, da bi se onda uporaba aplikacije počela širiti. Projekt predviđa veliki ekonomski 

doprinos namijenjen ostvarenju cilja upoznavanja ribara sa softwerom i proširenjem njegove 

uporabe. 

Krstina Mišlov (HGK) ponovo je izrazila svoje sumnje u projekt i rekla da je prvo trebalo konzultirati 

ribare prije nego se odlučilo na koji način uložiti javni novac. Po njenom mišljenju, nema softwarea 

koji može predvidjeti ulov i zaradu ribara, jer ima previše varijabli. 

Alessandra Liviero je naglasila da se radi o instrumentu koji bi trebao pomoći poduzetnicima, ali koji 

ne može ukloniti rizike za poduzeća. Ideju su dale talijanske zadruge. Kasnije je predložena i 

istočnom dijelu Sredozemlja te su je hrvatski partneri prihvatili. 

Massimiliano Sardone (UILAPesca) smatra da se istraživanja trebaju usmjeriti prema smanjenju 

ribolova i povećanju tržišne potražnje, jer je ribar često prisiljen prihvatiti vrlo niske cijene samo da 

bi se riješio ulova. 

Predstavnica Veneto Agricolture je uvjerila prisutne da će projekt sigurno uzeti u obzir i te varijable 

i da će smanjivanje krenuti od jednog područja da bi se onda širilo. Ako i model ne bi funkcionirao, 

barem bi se povezale flote, stvorila ekonomija razmjera i poboljšali uvjeti prodaje. 

Kleio Psarrou (PEPMA) smatra da je projekt vrlo zanimljiv, iako treba uzeti u obzir puno drugih 

čimbenika koji određuju cijenu, među kojima su nepredvidljivi elementi poput posljedica 

ekonomske krize ili dolazak inozemnih proizvoda na tržište. 

Alessandra Liviero je naglasila da je cilj projekta postići odgovarajuće cijene: uspjeh ovisi o 

eventualnoj suradnji različitih flota. Partneri projekta su izabrani upravo da bi izdvojili sve varijable 

koje su odlučujuće za određivanje cijene proizvoda. 



 

 

  

XII Predmet: Sudjelovanje MEDAC-a na predstojećim vanjskim sastancima (GU MARE, GFCM, 

ICCAT, STECF) 

Rosa Caggiano je upoznala sudionike sa svim konferencijama kojima bi MEDAC trebao prisustvovati 

u prvom tromjesečju 2020. godine i pozvala dionike da se prijave ako su zainteresirani za koji od 

sastanaka. Ujedno ih je podsjetila da nakon svakog sastanka sudionik mora podnijeti izvještaj. 

Priložila je kalendar sastanaka s dijelom za prijavu. 

  

XIII Predmet: Ažuriranje popisa članova, uplata članarine za 2020. godinu – Informacije 

Predsjednik je obavijestio prisutne da nisu dobili nove zahtjeve za članstvo u MEDAC-u. Rosa 

Caggiano je iznijela podatak da samo jedan dionik nije uplatio svoju kvotu. Spisak dionika jednak je 

onomu kojega su već poslali: samo se neki od podataka iz IFSUA moraju ažurirati. 

  

XIV Predmet: Razno 

Predsjednik je dao riječ stručnom koordinatoru Fokusne skupine za zapadno Sredozemlje, Mariu 

Vizcarru, koji je zatražio da se prikaže ažurirana slika o načinu na koji se primjenjuju odredbe 

višegodišnjeg plana. 

U Španjolskoj se još uvijek čeka na odgovor o područjima u kojima su nedorasli primjerci zaštićeni i 

o broju dodijeljenih dana. Što se tiče ribolovnih dana, izgleda da tu informaciju, koju su trebali dobiti 

u siječnju, budu dobili tek u travnju. Ukazao je na činjenicu da loša komunikacija onemogućuje 

primjenu odredbi. S obzirom da nisu dobili upute za prvo tromjesečje, radili su, a da nisu vodili 

računa o razlici koja će postati obavezna. 

Gian Ludovico Ceccaroni pozvan je da iznese situaciju u Italiji. Rekao je da je već donesena 

Ministarska uredba o privremenoj zabrani i danima zabrane koje predviđa višegodišnji plan. Što se 

tiče batimetrijskog ograničenja do 100 m, Italija je izabrala mogućnost zatvaranja ostalih područja 

za pridneni koćarski ribolov da bi se smanjio ulov oslića. Giampaolo Buonfiglio je pojasnio da Italija 

još uvijek pregovara s Bruxellesom o područjima koja treba zatvoriti, ali da bi se uskoro trebala 

donijeti konačna odluka. Postoje problemi oko dana za privremeni prekid ribolova. Trebalo bi ih 

računati od dana u kojem je poduzetnik najavio privremeni prekid, ako je to učinio i istog jutra. 

Obalna kapetanija se žali na takvu proceduru, jer to znači da bi se dani za privremeni prekid ribolova 

mogli izabrati na temelju ružnog vremena. 

Caroline Mangalo je ukazala na činjenicu da su u Francuskoj već utvrđena područja za zabranu za 

GSA7 i GSA8, jer su u studenome bila predočena STECF-u. Razdoblja zabrane se razlikuju po 



 

 

razdobljima u godini i po biometriji. Mangalo je naglasila da će prva kontrola rezultata biti na 

raspolaganju u prosincu. Uredba koja regulira razdoblja zabrane u Francuskoj stupila je na snagu 

krajem prosinca. Treba se sjetiti da je u Francuskoj već od 2013. godine na snazi sustav razvrstavanja 

ribolovnih dana i kvota pa je samim tim Uredbu bilo lakše primijeniti. Smanjen je broj dana ribolova 

na 15 sati i u Francuskoj se čeka odobrenje STECF-a o koeficijentima razvrstavanja ribolovnih dana 

po kategorijama plovila i alata. Francuska je zatražila da se koeficijent utvrdi po osnovi za jedan da 

se ne bi oštetio niti jedan segment. Caroline Mangalo je iskoristila priliku da bi naglasila značaj 

usklađivanja između GSA 7 i 8 u dotičnim zemljama. 

Mario Vizcarro se zahvalio na ažuriranim informacijama uz nadu da će Fokusna skupina nastaviti s 

radom. 

  

Predsjednik je dao riječ Iolandi Piedra (IVEAEMPA) koja je izrazila brigu za zapadno Sredozemlje. 

Smatra da bi bilo dobro uzeti u obzir i sastanke koji se održavaju u zapadnom Sredozemlju. Pozvala 

je jednog člana Predsjedništva na sastanak koji će se održati u Palma de Maiorci 6. ožujka. Smatra 

da bi slične sastanke trebalo organizirati i u drugim zemljama. 

S obzirom da se nitko više nije javio za riječ, Predsjednik je zatvorio sjednicu Skupštine i zahvalio se 

prevoditeljima. 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Ref.: 43/2021                                                                                                  Rome, 18 February 2021 
 
 

MEDAC GENERAL ASSEMBLY MEETING REPORT  
  

The MEDAC General Assembly meeting was held at 9.30am on 19th February 2020 in the meeting 

room of the Centro Congressi Cavour in via Cavour 50/A, Rome, in order to discuss and make 

decisions according to the following 

 

AGENDA 

 

 

43. Opening of the meeting and communication from the Chair 

44. Adoption of the Agenda 

45. Adoption of the report of the GA meeting held in Venice on 20th February 2019  

46. Closure of the 2019 financial statement and final report of activities– approval  

47. Presentation of the budget proposal for 2020 – information  

48. Discussion of the WG4 contribution (if adopted) in view of the GFCM WG on 

recreational fisheries and possible approval  

49. Proposal to create a Working Group on equal opportunities - approval 

50. Amendment to the Internal Regulation – approval  

51. Composition of the MEDAC Chair’s office – possible co-optation   

52. Composition of the 40% segment of the Executive Committee – possible co-optation 

53. MEDAC participation in forthcoming external meetings (DG MARE, GFCM, ICCAT, 

STECF)  

54. Presentation of the INTERREG (IT-HR) Itaca project: “Innovative tools to increase the 

competitiveness and sustainability of small pelagic fisheries” – by Alessandra Liviero  

55. The list of members and the situation concerning payment of fees for 2020. 

(Information) 

56. Any other matters 

 

The following participants were present at the meeting:  

Nicola Tavoletta, Llibori Martìnez, Sergio Schiavone, Antonio Pucillo, Andrea Albertazzi, Silvano 

Giangiacomi, Lilia Castellani, Massimiliano Sardone, Caroline Mangalo, Ivan Birkic, Krstina Mišlov 

Jelavič, Romeo Mikičič, Federica Barbera, Christian Decugis, Dilek Sahin, Iolanda Piedra, Rafael Mas, 

Javier Doménech Vernet, Trinidad Agundez, Antoni Abad Mallol, Mario Vizcarro Gianni, José Basilio 

Otero Rodriguez, Antoni Garau Coll, José Maria Gallart Garcia, Jorge Campos Uclés, Manuel 

Fernanedez Belmonte, Gianludovico Ceccaroni, Barbara Esposto, Giovanni Basciano, Emanuele 

Sciacovelli, Gilbert Balzan, Giuseppe Demicoli, Paul Piscopo, Antonio Marzoa Notlevsen, Laura 

Pisano, Alessandro Buzzi, Alessandro Ficicchia, Enrica Onorati, Gennaro Scognamiglio, Alessandra 



 

 

Liviero, Alessandro Censori, Stefano Boscolo, Claudia Benassi, Francesca Biondo, Fabrizio De 

Pascale, Kleio Psarrou, Giampaolo Buonfiglio, Rosa Caggiano, Marina Illuminati, Marzia Piron. 

The presence of participants was recorded on signed sheets. The attendance sheets shall be kept 

on record.  

Mr Giampaolo Buonfiglio chaired the session. Mrs. Rosa Caggiano was the rapporteur.  

 

Agenda item I: Opening of the meeting and communication from the Chair 

The Chair opened the Assembly meeting and took the opportunity to greet the representatives of 

the national and regional administrations in attendance.  

 

Agenda item II: Adoption of the agenda 

Giampaolo Buonfiglio illustrated the agenda and proposed including a speech by the Lazio region’s 

Councillor for agriculture, given that the meeting was being held in Lazio and that in 2020 the region 

would be participating in the MEDAC with an annual contribution. With respect to the original 

agenda, it was decided that the presentation of the Itaca project would be brought forward due to 

the speakers’ travel arrangements. In addition, under Any Other Matters, the coordinator of the 

Western Mediterranean Focus Group would speak in order to provide an update on the 

implementation of the multiannual plan for demersal resources.      

 

Rosa Caggiano informed the meeting on the proxies received for voting: GKTS would vote on behalf 

of PAPF, FIPSAS for FIPIA and CIPS, CNPMEM for CRPMEM Occitanie and OP du Sud. The proxies 

made it possible to achieve the majority necessary for the approvals process. The agenda was 

adopted unanimously as amended.   

 

Agenda item III: Adoption of the report of the GA meeting held in Venice on 20th February 2019  

The Chair invited the participants to present any comments on, or amendments to, the report of 

the General Assembly meeting held in February 2019 in Venice. There were no requests to speak 

and the report was approved unanimously  

  

Agenda item IV: Closure of the 2019 financial statement and final report of activities– approval 

The executive assistant, Marina Illuminati, presented the 2019 financial statement. She pointed out 

that there had been a moderate increase in staff costs and a decrease in travel expenses because 

the members had become more virtuous in making their travel arrangements. She noted that the 

budget item relating to catering was high because such arrangements were often made by the 

Secretariat in order to optimise the timing of meetings, while costs related to meeting rooms were 

lower because in many cases rooms were provided at no charge. Marina Illuminati proceeded to 

illustrate a comparison of the financial statements for three years (2017-2018-2019), underlining 

that some expenses appeared lower because they were reported in the FAIRSEA project’s accounts. 

 



 

 

The Chair noted that there were no requests to speak nor votes against nor abstentions, he 

therefore confirmed the unanimous approval of the 2019 financial statement.   

 

Marina Illuminati intervened to specify that the members had not received reimbursements for the 

last meetings held at the end of 2019 because the pre-financing transfer for the year 2020 had not 

yet been made by DG MARE, and the availability of these funds would normally make it possible to 

make such payments relative to the previous year in good time. 

The Chair passed the floor to Rosa Caggiano, who illustrated the final report of activities for 2019. 

She noted that the number of commitments had increased significantly, also considering all the 

meetings that the MEDAC had attended during 2019, including those of a scientific nature. The 

Executive Secretary acknowledged the Chair’s willing and frequent participation in meetings of 

interest to the Advisory Council and she underlined the importance of this fact, recalling that the 

previous day the DG MARE representative had expressed her appreciation not only of the high level 

of participation of the MEDAC, but also the useful contributions received which made it possible to 

achieve an improved analysis of the various dossiers. Rosa Caggiano concluded by recalling that the 

final report of 2019 activities would complement the other necessary documentation, as well as the 

financial statement, that would be sent to the Commission to illustrate and close the activities 

carried out in 2019. As there were no requests to speak, this document was unanimously approved. 

 

Agenda item V: Presentation of the budget proposal for 2020 – information 

The Chair asked Marina Illuminati to present the provisional budget for 2020 that had already been 

approved by the members of the Executive Committee. The executive assistant illustrated the 

various items and informed the meeting on the European Commission’s intention to calibrate the 

contribution provided to each Advisory Council on the basis of the activities carried out, the working 

languages and the number of members. Rosa Caggiano intervened to recall that this change was the 

result of a long process during which, on several occasions, the MEDAC had asked for recognition of 

the expenses incurred to ensure the highest possible level of participation by means of interpreting 

in the languages of the members. After having illustrated the provisional budget for 2020, Marina 

Illuminati specified that, unless any further contributions were received from the EU, the budget 

would remain similar to previous years. If the funding received proved to be higher, a decision would 

be made at a later date on how to use any additional amounts received. 

  

Agenda item VI: Discussion of the WG4 contribution (if adopted) in view of the GFCM WG on 

recreational fisheries and possible approval 

The coordinator of WG4, Laura Pisano, took the floor and thanked all the members for their 

collaboration in the preparation of the opinion, however she informed the meeting that it would 

have to be approved by the Executive Committee by written procedure given the numerous 

amendments to the text that had been put forward by the members. 

 

Agenda item VII: Proposal to create a Working Group on equal opportunities - approval 



 

 

The Chair updated the General Assembly on the request received by the EMPA member Rafael Mas, 

on the creation of a Working Group on equal opportunities. While thanking the member for the 

proposal, Giampaolo Buonfiglio recalled that although the MEDAC was a very efficient Advisory 

Council, it had never dealt with this issue in depth, he asked the EMPA representative to explain the 

reasons for the proposal. Rafael Mas said that in his view the role of women had always been in the 

shadows in the fisheries sector, since it was predominantly made up of men. He stressed the 

importance of enhancing gender balance and working with the MEDAC on this matter. 

The Chair proposed Iolanda Piedra as the coordinator of the working group, because she already 

had specialised knowledge of this issue and she also held representative roles at international level. 

As there were no votes against nor abstentions, the establishment of a working group on equal 

opportunities and the role of Iolanda Piedra as coordinator were approved unanimously. It was 

agreed that, in the initial phase, this WG would proceed by written procedure, in the hope that it 

would be possible to hold a meeting as soon as possible within the other MEDAC meetings. 

The Chair invited Iolanda Piedra to speak, she thanked the MEDAC for the trust placed in her and 

accepted the role, she recalled her decades-long work with international recognition on the issue of 

gender equality. 

Subsequently, the Chair passed the floor to Enrica Onorati, Councillor for Agriculture, the Promotion 

of the Culture of Food and its Supply Chain, the Environment and Natural Resources of the Lazio 

Region. The Councillor recalled that the Lazio Region had started actively supporting the MEDAC 

this year, given the importance of fisheries in the Region and in Italy, as well as the role of the 

MEDAC. She emphasised the importance of strengthening the collaboration between the Lazio 

Region and the Advisory Council with a view to social, environmental and economic sustainability. 

The Chair thanked the Councillor for her words and underlined the value of the participation of the 

institutions in the MEDAC, as its essence is precisely that of acting as a spokesperson for the 

institutions at EC and national level. He concluded by saying that the presence of the Regions within 

the MEDAC can only improve and strengthen interaction at local level. 

 

Agenda item VIII: Amendment to the Internal Regulation – approval 

Giampaolo Buonfiglio passed the floor to Rosa Caggiano so that she could illustrate the changes to 

the Internal Regulation put forward by FACOPE, as already shared with members and discussed 

during the Executive Committee meeting in Thessaloniki on 5th June 2019 and approved by the 

Executive Committee during its meeting on 12th November 2019 in Rome. To conclude the 

procedure, these amendments must be approved by the General Assembly. The following 

amendments to the articles were discussed and unanimously approved:  

- 1.4 - “The Secretariat requires the Administration to make a statement on the 

representativeness of an organisation that applies to become a member. The absence of a 

reply from a Member State shall, in no case, be considered as a negative or positive reply” 

the word “negative” is removed to make tacit consent possible; 

 



 

 

- 2.4 – "The Executive Committee of the MEDAC may terminate the membership of an 

organisation that has not complied with payment of the annual membership fee and the one-

off common fund payment after having signed the commitment letter, if a reply is not 

received within 30 days from the date of the formal reminder sent by registered post”: the 

words “complied with payment” are replaced with “provided justification” concerning 

payment of fees and “within 60 days” is added;  

- 3.3 – “The Chair’s office is made up of the Chair and three vice-Chairs. The Chair’s office 

coordinates the work of both the General Assembly and the Executive Committee.” The word 

“three” is replaced with “five”; 

- 3.6 – “Each Executive Committee seat may be shared with another member who may belong 

to another organisation as long as it represents the fisheries sector (60) or other groups of 

interest (40) that may be nominated as a substitute.” The part “in the fisheries sector (60) or 

other groups of interest (40)” is replaced by “within the same group (60% or 40%)”;  

- 9 – “in the event of an elective Assembly, the Secretariat must be notified of any changes to 

names at least 3 working days before the Assembly is held.” The words “at least 3 working 

days” are replaced by “at least one day before”. 

 

Agenda item IX: Composition of the MEDAC Chair’s office – possible co-optation   

The Chair gave the floor to Vice-Chair Krstina Mišlov, who thanked the MEDAC for the trust placed 

in her in the role of Vice-Chair, emphasising the significant opportunity for personal growth and for 

exchanges of views. She informed the meeting, however, that unfortunately that her numerous 

work commitments that she was obliged to fulfill would not make it possible for her to continue 

being available regularly, as required by the organisation in the role of vice-Chair. 

Giampaolo Buonfiglio pointed out that it would be appropriate for Krstina Mišlov to be replaced by 

a Croatian representative for this period of absence before the next elections scheduled for 2021. 

Ms Mišlov proposed Romeo Mikičič, who accepted, although he underlined the difficulties he would 

face in accessing the internet to provide his contribution as he worked at sea. 

The Chair expressed his disappointment on learning that Krstina Mišlov had felt forced to take this 

decision, however he welcomed Romeo Mikičič to the Chair’s office. 

 

Agenda item X: Composition of the 40% segment of the Executive Committee – possible co-

optation 

Rosa Caggiano updated the meeting on the fact that Archipelago and EFSA, which were in the 40% 

segment, were no longer MEDAC members, thus leaving two vacancies within the Executive 

Committee. She passed the floor to Laura Pisano as vice-Chair of the 40% segment for some 

proposals to fill the Executive Committee for the period until the elections that would take place in 

the coming year. The vice-Chair pointed out that only two other associations were left in the 40% 

segment so she proposed BirdLife to replace Archipelago and CFOSA to take the place of EFSA. The 

meeting unanimously agreed on the two new members of the Executive Committee for this year 

only. 



 

 

Laura Pisano took this opportunity to ask for further information on the selection criteria of the 

associations that make up the Executive Committee, the Chair replied that they were normally 

proposed by the Chair himself, bearing in mind the characteristics of the Association. He gave the 

example of Malta, Slovenia or Greece, which were represented by one single member within the 

MEDAC so they automatically become members of the 60% segment of the Executive Committee. 

The Chair noted that the General Assembly consisted at present of 36 members belonging to the 

60% and 11 in the 40%. All 25 seats of the Executive Committee were occupied and he recalled that 

the Chair did not have voting rights, and had decided to take a step back within his organisation in 

order to allow another 60% member to participate in the Executive Committee. 

  

Agenda item XI: Presentation of the INTERREG (IT-HR) Itaca project: “Innovative tools to increase 
competitiveness and sustainability of small pelagic fisheries” – by Alessandra Liviero 

In order to facilitate the speakers’ logistical requirements, the presentation by Alessandra Liviero 

(Veneto Agricoltura) was brought forward, the slides are attached to this report. The meeting was 

informed that the project was being financed in the framework of the EC Interreg Italy-Croatia 

programme and the partnership consisted of Veneto Agricoltura (Lead Partner), the Institute for 

Biological Resources and Marine Biotechnologies (CNR-IRBIM) of Ancona, the Mediterranean 

Agronomic Institute (IAMB) of Bari, Confcooperative Regional – Union of Veneto, the Public Institute 

for Coordination and Development of the Split-Dalmatia County (RERA SD), the Agency for Rural 

Development of Istria DOO (AZRRI) and the Oceanographic and Fisheries Institute of Split (IZOR). 

The project focuses on sardine (Sardina pilchardus) and anchovy (Engraulis encrasicolus) fisheries in 

the Adriatic Sea and on the related issues associated with the optimisation of price and economic 

returns through catch planning. At present data are being collected for the econometric model. 

 

Iolanda Piedra (IVEAEMPA) expressed her thanks for the presentation and her appreciation of the 

fact that it was based on a socioeconomic model not just on a biological model. She added that if 

the project provided reliable results, it would be useful to apply it in other areas of the 

Mediterranean too. 

Alessandra Liviero thanked Iolanda Piedra, acknowledging the difficulties inherent in the application 

of economic models, which was why various possibilities were being evaluated including Arima and 

neural networks models. The results would be available at the end of the project, scheduled for June 

2021. 

Antoni Garau Coll (FBCP) praised the project because it attempts to improve the management of a 

fishery product that is difficult to store, one which is highly susceptible to fluctuations in the market 

and one for which it is difficult to forecast catches. For these reasons he thanked the speaker for 

the presentation. 

The representative of Veneto Agricoltura stressed that they were fully aware of the level of 

complexity, also considering the costs sustained by companies that target small pelagic species. She 

pointed out that the project aimed precisely at increasing the information available to the fishers, 

providing tools which would facilitate the choice as to whether to begin a fishing trip or not. 



 

 

Antonio Pucillo (ETF) asked for clarification regarding the social part of the project and said that he 

was available for the exchange of any data that may be useful to broaden this aspect. 

Alessandra Liviero replied that the project focused mainly on the economic rather than the social 

aspects, although the considerable reduction in the number of pelagic trawl vessels over the last 

few years had had repercussions in both areas. The social aspects could be examined in greater 

depth should it become possible to expand the project. 

Silvano Giangiacomi (CISL) underlined what Antonio Pucillo said, emphasising that social 

sustainability cannot be separated from economic sustainability. 

Ms Liviero specified that the project covered GSA 17 and part of GSA 18 and she hoped that it could 

be replicated. 

Krstina Mišlov (HGK) asked how data on the weather and currents were considered, as these should 

be included in the model.  

The representative of Veneto Agriculture replied that meteorological variables of the last two years 

had been considered and very precise satellite data had been integrated in order to reconstruct 

forecasts as reliably as possible. She said that once the model was working from an economic point 

of view, the ecological variables would also be inserted, which would inevitably constitute limiting 

factors. 

Ivan Birkic (HGK) raised his doubts about the feasibility of the project because in his view the fishers’ 

work was overly subject to uncertainty concerning the weather, markets and local issues. 

Alessandra Liviero replied that the project had been formulated precisely as a result of the 

difficulties that were highlighted by the sector itself, which were mainly attributable to high costs. 

It therefore became necessary to provide more effective management tools to make it possible to 

choose fishing days based on the associated potential revenue, especially considering that the latest 

measures envisage a reduction in the number of days of activity. Furthermore, weather forecasts 

are now quite accurate even for 2-3 days. 

Lilia Castellani (CISL) asked whether the application would only work correctly if it were used by all 

fishers and she underlined the importance of providing a contribution as an incentive for operators 

to use it. 

Ms Liviero acknowledged that the reliability of the indications provided by the app would inevitably 

be linked to the quality and quantity of the data uploaded. She added that in the Adriatic there were 

different circumstances in different areas, with some already well organised and others in which 

distribution was much more fragmentary. For example, in Puglia, the partner institute IAMB was 

already in the process of carrying out awareness-raising activities aimed at involving fishers. There 

would then be a test phase using a group that would be identified within a maritime district before 

expanding the use of the app. The project also envisages a substantial economic contribution aimed 

at the dissemination and use of this software.  

Krstina Mišlov (HGK) reiterated her doubts about the project and said that more fishers should have 

been consulted before deciding how to invest public money. In her opinion, no software can predict 

the catch or the income of fishers because there are too many variables to consider. 



 

 

Alessandra Liviero stressed that this tool aimed to support the entrepreneur but was not able to 

eliminate business risk. The idea came from various Italian cooperatives and was subsequently 

proposed on the eastern Adriatic too, where it was approved by Croatian partners. 

Massimiliano Sardone (UILAPesca) said that research should aim at fishing less and increasing 

revenue from the product on the market, because very often fishers are forced to accept very low 

prices just so they can get rid of the product. 

The representative of Veneto Agricoltura assured the meeting that these variables would be 

considered by the project and would be implemented area by area. Even if the model should prove 

not to work, communication would still be established between the maritime districts, making 

economies of scale possible and improving sales conditions. 

Kleio Psarrou (PEPMA) said that in his view the project appeared to be very interesting, although it 

was necessary to consider many other factors that determine prices, including unpredictable 

elements such as the consequences of an economic crisis, or the arrival of fishery products on the 

market from abroad. 

Alessandra Liviero underlined the goal of the project was to achieve a profitable price: success 

would depend on the effective collaboration between the maritime districts. The partners present 

in the project had been identified with the precise purpose of being able to consider all the variables 

that contribute to determining the price of the product. 

  

Agenda item XII: MEDAC participation in forthcoming external meetings (DG MARE, GFCM, ICCAT, 
STECF) 
Rosa Caggiano informed the participants on the meetings in which the MEDAC’s was scheduled to 
participate during the first half of 2020 and she asked them to say whether they would be interested 
in attending, recalling that for each of these meetings the participants would be expected to prepare 
a report.  
The meetings schedule is attached with a part for the names of the members who are willing to 
participate.   
 
Agenda item XIII: The list of members and the situation concerning payment of fees for 2020. 

(Information) 

The Chair informed the meeting that no new membership requests had been received from other 

organisations. Rosa Caggiano noted that only one member had still not paid the fee. The list of 

members had not changed with respect to the list already sent out: it would only be necessary to 

update some of the information on IFSUA.  

 

Agenda item XIV: Any other matters 

The Chair gave the floor to the coordinator of the Focus Group on the Western Mediterranean, 

Mario Vizcarro, who asked those concerned to provide an update on the implementation of the 

regulations within the multiannual plan.  

He informed the meeting that, in Spain, the sector was awaiting answers regarding the areas 

identified for the protection of juveniles and the number of days allocated. Regarding fishing days, 



 

 

it was now apparent that this information, which should have been available in January, would be 

communicated in April. He pointed out that this non-communication made the applicability of the 

provisions difficult, considering that, having not received indications in the first quarter, the activity 

had been carried out so far without being able to take the variation that would be imposed into due 

consideration. 

Gian Ludovico Ceccaroni was asked to present the situation in Italy. He announced that the 

Ministerial Decree relating to the temporary suspension of fishery activities had already been 

issued, and it took into account the additional days foreseen in the multiannual plan. With regard 

to the restrictions up to the 100-metre isobath, Italy had opted to close other areas to trawl fisheries 

with the aim of reducing hake catches. Giampaolo Buonfiglio specified that, in actual fact, the matter 

of the areas to be closed was still being discussed between the Italian government and Brussels, a 

final decision should be received shortly. He informed the meeting that a critical issue has arisen, 

however, regarding the days in which fisheries activities should be suspended, which should be 

counted from when the fisher communicates them, even if this takes place the same morning. He 

pointed out that the maritime authorities dispute the timing of this procedure because it would 

allow the days to be chosen based on bad weather conditions. 

 

Caroline Mangalo informed the meeting that the areas to be closed to fisheries had already been 

defined in France for GSA7 and GSA8, as they had already been presented to the STECF last 

November. In GSA7, the closure periods are a little different because they vary according to the 

periods of the year and the depth. Ms Mangalo pointed out that a first assessment of the results 

would be available in December. The decree that makes the closure periods effective in France was 

issued at the end of December 2019. It should also be considered that a system for the distribution 

of days at sea and quotas has been in force in France since 2013, which made it easier to apply the 

regulation. She also announced that the duration of the days at sea had been reduced to 15 hours 

and they were waiting for STECF approval of the distribution coefficients of the fishing days between 

different types of boat and gear. She added that France had requested that the coefficient be set at 

1 in order not to penalise any of the segments. Caroline Mangalo took the opportunity to highlight 

the importance of harmonisation between GSAs 7 and 8 and between the countries concerned. 

  

Mario Vizcarro, thanked those who spoke for the updates and expressed his hope that the Focus 

Group’s activities would continue in the future. 

 

The Chair then passed the floor to Iolanda Piedra (IVEAEMPA) who expressed her concern for the 

Western Mediterranean and said that it would be appropriate to consider all the meetings 

scheduled on the western side of the Mediterranean. To this effect, she invited a member of the 

Chair’s office to participate in the meeting to be held in Palma de Mallorca on 6th March. She added 

that similar meetings should also be organised in other countries. 

As there were no further requests to speak, the Chair closed the General Assembly meeting and 

thanked the interpreters 
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PROCÈS-VERBAL DE L'ASSEMBLÉE GÉNÉRALE DU MEDAC 

 

Le 19 février 2020 à 9h30, dans la salle de réunion du Centro Congressi Cavour de Rome, via Cavour 

50/A, s'est tenue la réunion de l'Assemblée Générale du MEDAC pour discuter et délibérer des 

points inscrits à 

l'ordre du jour 

 

57. Ouverture de séance et communications du Président 

58. Approbation de l'ordre du jour 

59. Approbation du procès-verbal de l'AG qui s'est tenue à Venise le 20 février 2019  

60. Clôture du bilan et rapport final d'activité 2019 - Approbation  

61. Présentation du budget prévisionnel 2020 - Information  

62. Discussion des propositions du GT4 (si elles sont adoptées) en vue du GT de la CGPM 

sur la pêche de loisir et éventuelle approbation  

63. Proposition de créer un Groupe de travail sur la parité femmes-hommes – 

Approbation  

64. Modifications du Règlement intérieur - Approbation  

65. Composition du Bureau du MEDAC – Éventuelles cooptations  

66. Composition des 40 % du Comité Exécutif – Éventuelles cooptations  

67. Participation du MEDAC aux prochaines réunions externes (DG MARE, GFCM, CICTA, 

CSTEP)  

68. Présentation du projet INTERREG Itaca (IT-HR) : « Outils innovants pour augmenter 

la compétitivité et la gestion durable des petits pélagiques », par Alessandra Liviero  

69. État de la liste des membres, état du paiement des cotisations 2020. (Information)  

70. Divers 

 

Aux lieu et heure indiqués sont présents :  

Nicola Tavoletta, Llibori Martìnez, Sergio Schiavone, Antonio Pucillo, Andrea Albertazzi, Silvano 

Giangiacomi, Lilia Castellani, Massimiliano Sardone, Caroline Mangalo, Ivan Birkic, Krstina Mišlov 

Jelavič, Romeo Mikičič, Federica Barbera, Christian Decugis, Dilek Sahin, Iolanda Piedra, Rafael Mas, 

Javier Doménech Vernet, Trinidad Agundez, Antoni Abad Mallol, Mario Vizcarro Gianni, José Basilio 

Otero Rodriguez, Antoni Garau Coll, José Maria Gallart Garcia, Jorge Campos Uclés, Manuel 

Fernanedez Belmonte, Gianludovico Ceccaroni, Barbara Esposto, Giovanni Basciano, Emanuele 

Sciacovelli, Gilbert Balzan, Giuseppe Demicoli, Paul Piscopo, Antonio Marzoa Notlevsen, Laura 

Pisano, Alessandro Buzzi, Alessandro Ficicchia, Enrica Onorati, Gennaro Scognamiglio, Alessandra 

Liviero, Alessandro Censori, Stefano Boscolo, Claudia Benassi, Francesca Biondo, Fabrizio De 

Pascale, Kleio Psarrou, Giampaolo Buonfiglio, Rosa Caggiano, Marina Illuminati, Marzia Piron. 



 

 

Les présences sont également indiquées sur les feuilles de présence émargées par tous les 

participants. Les feuilles de présence sont versées au dossier. 

M. Giampaolo Buonfiglio préside la séance. Mme Rosa Caggiano est secrétaire de séance. 

Ier point : Ouverture de séance et communications du Président 

Le Président ouvre les travaux de l'Assemblée et souhaite la bienvenue aux représentants des 

Administrations nationales et régionales présentes.  

 

IIe point : Approbation de l'ordre du jour 

Giampaolo Buonfiglio présente l'ordre du jour, propose d'y intégrer l'intervention de la Conseillère 

régionale à l'Agriculture et à la Pêche du Latium, région accueillant la réunion et qui participera au 

MEDAC en 2020 par une contribution annuelle. Par rapport à l'ordre du jour d'origine, la 

présentation du projet Itaca sera avancée en raison des impératifs de voyage des orateurs. Par 

ailleurs, au point Divers, le coordinateur du Focus Group sur la Méditerranée occidentale fera le 

point sur la mise en œuvre du plan pluriannuel pour les espèces démersales. 

Rosa Caggiano communique aux adhérents les procurations reçues pour cette séance : PAPF à GKTS, 

CIPS et FIPIA à FIPSAS, CRPMEM Occitanie et OP du Sud à CNPMEM. Ces procurations permettent 

d'obtenir la majorité nécessaire aux délibérations. L'ordre du jour est approuvé à l'unanimité avec 

les modifications proposées. 

 

IIIe point : Approbation du procès-verbal de l'AG qui s'est tenue à Venise le 20 février 2019  

Le Président invite les participants à demander d'apporter d'éventuels commentaires ou 

modifications au procès-verbal de l'Assemblée Générale de Venise, le 20 février 2019. En l'absence 

d'intervention, le procès-verbal est approuvé à l'unanimité. 

 

IVe point : Clôture du bilan et rapport final d'activité 2019 - Approbation 

Marina Illuminati, Secrétaire exécutive, présente la clôture du bilan 2019. Elle signale une légère 

augmentation des dépenses pour le personnel et une réduction des frais de déplacement car les 

adhérents ont fait plus attention lors de l'organisation de leurs voyages. Elle informe que le poste 

concernant les repas reste élevé car ces derniers sont souvent organisés par le Secrétariat pour 

optimiser le temps à disposition lors des réunions, tandis que les frais des salles de réunion ont 

baissé car un grand nombre d'entre elles sont mises à disposition gracieusement. Marina Illuminati 

présente la comparaison entre les bilans des trois exercices précédents (2017-2018-2019), en 

rappelant que certains frais ont baissé car ils sont comptabilisés dans le projet FAIRSEA.  

Le Président constate l'absence d'interventions, de voix contre et d'abstentions et confirme 

l'approbation du bilan 2019 à l'unanimité.  

Marina Illuminati précise que les adhérents n'ont pas encore reçu les remboursements relatifs aux 

dernières réunions qui se sont tenues fin 2019 car le virement de préfinancement de l'exercice 2020 

par la DG MARE, qui permet habituellement disposer des fonds nécessaires pour liquider l'exercice 

précédent dans les délais utiles, n'a pas encore été reçu. 



 

 

Le Président passe la parole à Rosa Caggiano, qui présente le rapport final d'activité. Elle rappelle 

que le nombre d'activités a fortement augmenté, si l'on prend notamment en compte toutes les 

réunions auxquelles le MEDAC a participé en 2019, y compris les réunions scientifiques. La 

Secrétaire exécutive fait état de la disponibilité et de la participation fréquente du Président aux 

réunions importantes pour le Conseil consultatif et en souligne l'importance, rappelant 

l'intervention de la représentante de la DG MARE, la veille, qui exprimait son appréciation d'une 

part pour la forte participation du MEDAC et d'autre part pour les propositions utiles qu'il a 

transmises et qui permettent de mieux analyser les différents dossiers. Rosa Caggiano termine en 

rappelant que le rapport final d'activité 2019 sera complété par la documentation nécessaire, en 

plus du bilan, qui sera transmise à la Commission pour présenter et clôturer les activités réalisées 

en 2019. En l'absence d'intervention, le document est approuvé à l'unanimité. 

 

Ve point : Présentation du budget prévisionnel 2020 - Information  

Le Président invite Marina Illuminati à présenter le budget prévisionnel 2020, approuvé par les 

membres du Comité Exécutif. La Secrétaire exécutive, en présentant le bilan, informe les adhérents 

que la Commission Européenne a l'intention d’adapter les subventions accordées à chaque Conseil 

Consultatif sur la base des activités qu'il réalise, des langues de travail et du nombre d'adhérents. 

Rosa Caggiano rappelle que ce changement est le résultat d'un long parcours, durant lequel le 

MEDAC a à plusieurs reprises demandé que soient reconnus les frais engagés pour assurer la plus 

grande participation possible grâce à l'interprétation dans la langue des adhérents. Après avoir 

présenté le budget prévisionnel 2020, Marina Illuminati précise que le budget restera le même que 

les années précédentes, sauf en cas d'aides supplémentaires de l'UE. Si le financement augmente, 

la manière d'employer les sommes supplémentaires reçues sera décidée par la suite.  

 

VIe point : Discussion des propositions du GT4 (si elles sont adoptées) en vue du GT de la CGPM 

sur la pêche de loisir et éventuelle approbation 

Laura Pisano, coordinatrice du GT4, prend la parole et remercie tous les membres pour leur 

collaboration dans la préparation de l'avis, mais informe qu'il doit être approuvé par écrit par le 

Comité Exécutif, en raison des nombreuses modifications proposées par les adhérents. 

 

VIIe point : Proposition de créer un Groupe de travail sur la parité femmes-hommes – Approbation  

Le Président informe l'Assemblée Générale de la demande transmise au Bureau par Rafael Mas, 

membre de l'EMPA, concernant la création d'un Groupe de travail sur la parité femmes-hommes. 

Giampaolo Buonfiglio remercie pour cette proposition et rappelle que le MEDAC, bien qu'étant un 

Conseil consultatif très efficace, n'a jamais abordé le sujet de manière approfondie, et invite le 

représentant de l'EMPA à présenter les motivations de sa proposition. Rafael Mas estime que le rôle 

des femmes est toujours resté dans l'ombre dans le secteur de la pêche, qui est composé en majorité 

d'hommes. Il souligne l'importance de mettre en valeur l'équilibre entre les sexes et de travailler sur 

ce sujet avec le MEDAC.  



 

 

Le Président propose de nommer Iolanda Piedra coordinatrice du groupe de travail, en tant que 

spécialiste du sujet et en raison de ses différents rôles de représentation au niveau international. 

En l'absence de voix contre et d'abstentions, le groupe de travail sur la parité femmes-hommes et 

la nomination de Iolanda Piedra comme coordinatrice sont approuvés à l'unanimité. Il est convenu 

que, au cours de la phase initiale, ce groupe échangera des informations par écrit, et qu'une réunion 

sera organisée dès que possible dans le cadre des réunions du MEDAC.  

Le Président invite Iolanda Piedra à prendre la parole : elle remercie pour la confiance qui lui est 

accordée et accepte son rôle, elle rappelle son parcours de plusieurs dizaines d'années, reconnu au 

niveau international, sur le sujet de la parité entre les sexes.  

 

Le Président passe ensuite la parole à Enrica Onorati, conseillère régionale à l'Agriculture, à la 

Promotion de la filière et de la culture des aliments, à l'Environnement et aux Ressources naturelles 

de la Région Latium. La conseillère rappelle que la Région Latium soutient concrètement les activités 

du MEDAC depuis cette année, en raison de l'importance de la pêche dans la région et en Italie et 

du rôle du MEDAC. Elle estime en effet qu'il est important de renforcer la collaboration entre la 

Région Latium et le Conseil consultatif dans l'optique de la durabilité sociale, environnementale et 

économique.  

Le Président remercie la conseillère pour son intervention et souligne la valeur de la participation 

des institutions aux travaux du MEDAC, qui est par essence un porte-parole auprès des institutions 

communautaires et nationales. Il ajoute pour conclure que la présence des Régions au sein du 

MEDAC ne pourra qu'améliorer et renforcer les interactions au niveau local.  

 

IIIe point : Modifications du Règlement intérieur - Approbation  

Giampaolo Buonfiglio passe la parole à Rosa Caggiano pour qu'elle présente les modifications du 

Règlement intérieur proposé par FACOPE, déjà annoncées à tous les adhérents et discutées au sein 

du Comité Exécutif qui s'est réuni à Salonique le 5 juin 2019, et approuvées par le Comité Exécutif 

le 12 novembre 2019 à Rome. Pour clore la procédure, ces modifications doivent être approuvées 

par l'Assemblée Générale. Les modifications suivantes des articles indiqués sont discutées et 

approuvées à l'unanimité :  

- 1.4. : « Le Secrétariat demande à l'Administration de se prononcer sur la représentativité de 

l'organisation qui demande l’adhésion. En aucun cas l'absence de réponse d'un État membre 

ne doit être considérée comme une réponse négative ou positive » : le mot « négative » est 

supprimé pour permettre le consentement tacite ; 

- 2.4 –  «  Le Comité Exécutif du MEDAC, n’ayant reçu aucune réponse, dans un délai de 30 jours, 

à la lettre de rappel envoyée par recommandé, peut également mettre fin à l’adhésion d’une 

organisation qui n'aurait pas effectué le paiement de la cotisation annuelle et du fonds 

commun, una tantum, après avoir signé la lettre d'engagement » : « qui n'aurait pas effectué 

le paiement » est remplacé par « qui n'aurait pas fourni de justificatif de paiement » de la 

cotisation et « dans un délai de 30 jours » est remplacé par « dans un délai de 60 jours ». 



 

 

- 3.3 – « Le Bureau est composé du Président et de trois vice-présidents. Le Bureau coordonne 

les travaux de l'Assemblée Générale et du Comité Exécutif. » Le nombre « trois » est 

remplacé par « cinq ». 

- 3.6 : « Tout siège du Comité Exécutif peut être partagé avec un autre membre, pouvant appartenir à 

une autre organisation sous réserve qu’elle représente le secteur de la pêche (60 %), ou d'autres 

groupes d'intérêt (40 %), ce membre pouvant être désigné comme suppléant ». « Le secteur de la 

pêche (60 %), ou d'autres groupes d'intérêt (40 %) » est remplacé par « son propre groupe 

(des 60 % ou des 40 %) ». 

- 9 – « En cas d'Assemblée élective, le changement de représentant doit être communiqué au 

Secrétariat au moins 3 jours ouvrables avant la date de l'Assemblée ». « Au moins 3 jours 

ouvrables » est remplacé par « au moins 1 jour ouvrable ». 

 

IXe point : Composition du Bureau du MEDAC – Éventuelles cooptations 

Le Président passe la parole à la Vice-Présidente Krstina Mišlov, qui remercie pour la confiance que 

lui a accordée le MEDAC dans son rôle de vice-présidente, qui a représenté une occasion importante 

de croissance et d'échange. Elle annonce cependant qu'en raison de ses nombreuses obligations 

professionnelles, elle ne peut pas assurer la présence et la constance exigées par son rôle de vice-

présidente.  

Giampaolo Buonfiglio indique qu'il serait opportun que Krstina Mišlov soit remplacée par un 

représentant croate pour cette période de vacatio, jusqu'aux prochaines élections prévues en 2021. 

Krstina Mišlov propose Romeo Mikičič, qui accepte mais souligne qu'il aura des difficultés à accéder 

à Internet et donc à participer, en raison de son travail en mer. 

Le Président, exprimant ses regrets quant à la décision qui s'impose à Krstina Mišlov, souhaite la 

bienvenue à Romeo Mikičič au sein du Bureau.  

 

Xe point : Composition des 40 % du Comité Exécutif – Éventuelles cooptations 

Rosa Caggiano informe les adhérents du fait qu'Archipelago et EFSA, faisant partie des 40 %, ne sont 

plus membres du MEDAC et laissent ainsi de postes vacants au sein du Comité Exécutif. Elle passe 

ensuite la parole à Laura Pisano, vice-présidente représentante des 40 %, pour recevoir les 

propositions pour la période de vacatio, en vue des élections de l'année prochaine. La vice-

présidente indique qu'il reste seulement deux autres associations membres du MEDAC dans les 

40 %, et propose que BirdLife remplace Archipelago et CFOSA remplace EFSA. Les adhérents 

expriment leur accord à l'unanimité concernant les deux nouveaux membres du Comité Exécutif 

pour cette année uniquement.  

Laura Pisano en profite pour demander des précisions sur les critères de choix des associations qui 

composent le Comité Exécutif, et le Président lui répond qu'elles sont en général proposées par le 

Président, mais en tenant compte des caractéristiques de l'association. Il donne l'exemple de Malte, 

de la Slovénie ou de la Grèce, qui, étant représentées par un seul membre du MEDAC, font 

automatiquement partie des 60 % du Comité Exécutif.  



 

 

Le Président annonce qu'à l'heure actuelle, l'Assemblée Générale est composée de 36 adhérents 

appartenant aux 60 % et de 11 adhérents appartenant aux 40 %. Les 25 sièges du Comité Exécutif 

sont occupés, et il rappelle que le Président n'a pas le droit de vote, et qu'il a décidé que son 

association se retirerait afin de permettre à un autre membre des 60 % de participer au Comité 

Exécutif.  

 

XIe point : Présentation du projet INTERREG Itaca (IT-HR) : « Outils innovants pour augmenter la 
compétitivité et la gestion durable des petits pélagiques », par Alessandra Liviero 

 

Pour répondre aux impératifs logistiques des participants, l'intervention d'Alessandra Liviero de 

Veneto Agricoltura, dont les diapositives sont jointes aux présentes, est avancée. Elle annonce que 

le projet rentre dans le cadre du financement communautaire Interreg Italie-Croatie et que le 

partenariat est composé de Veneto Agricoltura, chef de file, de CNR-IRBIM, CIHEAM, 

CONFCOOPERATIVE, AZZRI, Rera SD et IOF. Il s'articule autour de la pêche à la sardine (sardina 

pilchardus) et à l'anchois (engraulis encrasicolus) dans l'Adriatique et des problèmes associés à 

l'optimisation du prix et à la rentabilité économique par la planification des captures. À l'heure 

actuelle, des données sont collectées pour le modèle économétrique.  

Iolanda Piedra (IVEAEMPA) la remercie pour sa présentation qui repose sur un modèle socio-

économique et non uniquement biologique. Elle estime que, si le projet fournit des résultats fiables, 

il serait utile de l'appliquer à d'autres zones de la Méditerranée.  

Alessandra Liviero la remercie et reconnaît la difficulté d'appliquer des modèles économiques, 

raison pour laquelle plusieurs possibilités sont à l'étude, dont les modèles Arima et en réseaux de 

neurones. Les résultats seront disponibles à la fin du projet, prévue pour juin 2021.  

Antoni Garau Coll (FBCP) présente ses félicitations pour le projet car il vise à améliorer la gestion 

d'un produit difficile à conserver, fortement soumis aux fluctuations du marché et associé à des 

difficultés de prévisions du prélèvement. Pour toutes ces raisons il remercie pour la présentation. 

La représentante de Veneto Agricoltura précise qu'elle est consciente du niveau de complexité, en 

tenant également compte des coûts des entreprises qui pêchent des petits pélagiques. Elle ajoute 

que le projet vise précisément à augmenter les informations disponibles pour les pêcheurs, afin de 

leur fournir des outils leur permettant de décider s'ils doivent sortir ou pas.  

Antonio Pucillo (ETF) demande des explications sur la partie sociale du projet et offre sa disponibilité 

pour échanger des données utiles aux fins de l'approfondissement de cet aspect.  

Alessandra Liviero répond que le projet aborde plus la partie économique que sociale, même si la 

réduction importante des filets maillants de fond pour les petits pélagiques observée ces dernières 

années a eu des répercussions sur les deux aspects. La partie sociale pourrait être approfondie s'il 

était possible d'étendre le projet. 

Silvano Giangiacomi (CISL) acquiesce aux propos de d'Antonio Pucillo précisément parce qu'elle 

estime que la durabilité sociale ne peut pas faire abstraction de la durabilité économique.  

Alessandra Liviero précise que le projet concerne la GSA 17 et une partie de la GSA 18 et espère qu'il 

pourra être répété.  



 

 

Krstina Mišlov (HGK) demande comment les données météorologiques et des courants, qui devrait 

être incluses dans le modèle, sont prises en compte.  

La représentante de Veneto Agricoltura répond que les variables météo des deux dernières années 

ont été prises en compte et que des données satellitaires très précises ont été intégrées pour 

reconstituer des prévisions les plus fiables possibles. Elle ajoute qu'une fois que le modèle 

fonctionnera du point de vue économique, les variables écologiques seront elles aussi intégrées et 

constitueront inévitablement les facteurs limitants.  

Ivan Birkic (HGK) fait part de ses doutes sur la faisabilité du projet, car il considère que le travail du 

pêcheur est trop exposé aux incertitudes météorologiques, du marché et aux problématiques 

locales.  

Alessandra Liviero répond que le projet a vu le jour précisément en raison des difficultés constatées 

par le secteur lui-même, principalement imputables aux coûts élevés. Il a par conséquent été 

nécessaire de fournir des outils de gestion plus efficaces pour pouvoir décider des journées de pêche 

en fonction des recettes potentielles associées, surtout si l'on considère que les dernières mesures 

prévoient une réduction du nombre de journées d'activité. Par ailleurs, les prévisions météo sont 

désormais relativement précises même à 2-3 jours de distance.  

Lilia Castellani (CISL) demande si le bon fonctionnement de l'application sera garanti uniquement si 

elle est utilisée par tous les pêcheurs et souligne l'importance de prévoir une aide qui encourage les 

opérateurs à l'utiliser.  

Mme Liviero reconnaît que la fiabilité des indications fournies par l'application sera inévitablement 

liée à la qualité et à la quantité des données qui seront chargées. Dans l'Adriatique, on observe des 

situations très différentes, certaines étant déjà bien organisées et d'autres dans lesquelles la 

distribution est beaucoup plus fragmentée. Dans les Pouilles par exemple, IAMB, partenaire du 

projet, a déjà engagé une activité de sensibilisation visant à impliquer les pêcheurs. Par ailleurs, une 

phase de test sera organisée dans un groupe identifié au sein d'une pêcherie, pour ensuite étendre 

progressivement l'utilisation de l'application. Le projet prévoit en effet une aide économique 

importante, visant à favoriser la diffusion et l'utilisation du logiciel.  

Krstina Mišlov (HGK) fait à nouveau part de ses doutes concernant le projet et estime qu'il aurait 

été nécessaire de consulter davantage les pêcheurs avant de décider comment investir l'argent 

public. Elle estime qu'aucun logiciel ne peut prévoir le produit de la pêche et les recettes des 

pêcheurs car les variables à prendre en compte sont trop nombreuses. 

Alessandra Liviero souligne qu'il s'agit d'un outil visant à aider les entrepreneurs, qui ne peut pas 

éliminer le risque. L'idée est issue de plusieurs coopératives italiennes et a ensuite été également 

proposée sur le côté Est de l'Adriatique, où elle a été approuvée par les partenaires croates.  

Massimiliano Sardone (UILAPesca) estime que la recherche devrait se concentrer sur la réduction 

de la pêche et l'augmentation du rendement du produit sur le marché, car le pêcheur est souvent 

amené à accepter des prix très bas afin de se libérer du produit.  

La représentante de Veneto Agricoltura assure que le projet tiendra sans aucun doute compte de 

ces variables et sera décliné zone par zone. Si ce modèle ne fonctionnait pas, les pêcheries seraient 



 

 

tout de même mises en communication, ce qui permettrait de réaliser des économies d'échelle et 

d'améliorer les conditions de vente.  

Kleio Psarrou (PEPMA) trouve ce projet très intéressant, même s'il est nécessaire de tenir compte 

de nombreux autres facteurs déterminant le prix, dont les événements imprévisibles tels que les 

conséquences d'une crise économique ou l'arrivée de produit étranger sur le marché. 

Alessandra Liviero souligne que l'objectif du projet est d'atteindre un prix rémunérateur : son succès 

dépendra de la collaboration effective entre les pêcheries. Les partenaires participant au projet ont 

par ailleurs été choisis précisément pour permettre de tenir compte de toutes les variables 

influençant le prix du produit.  

 

XIIIe point : Participation du MEDAC aux prochaines réunions externes (DG MARE, GFCM, CICTA, 
CSTEP) 
Rosa Caggiano présente les réunions auxquelles le MEDAC devrait participer au premier 
semestre 2020, et invite les adhérents à exprimer leur souhait de participer, en rappelant que, pour 
chaque réunion, le participant devra diriger un compte rendu.  
Le calendrier des réunions, contenant une partie permettant aux membres souhaitant participer 
d'inscrire leur nom, est joint.  
 
XIVe point : État de la liste des membres, état du paiement des cotisations 2020. (Information)  

Le Président informe qu'aucune nouvelle demande d'adhésion au MEDAC par d'autres organisations 

n'a été reçue. Rosa Caggiano indique qu'un seul adhérent n'a pas encore payé sa cotisation. La liste 

des adhérents est inchangée par rapport à la liste envoyée, seules certaines données d'IFSUA 

doivent être mis à jour.  

 

XVe point : Divers 

Le Président passe la parole à Mario Vizcarro, coordinateur du Focus Group sur la Méditerranée 

occidentale, qui demande aux personnes concernées de faire le point sur l'application des règles du 

plan pluriannuel.  

Il informe qu'en Espagne, le secteur attend des réponses concernant les zones identifiées pour la 

protection des juvéniles et le nombre de journées attribuées. L'information concernant les journées 

de pêche, qui aurait dû être disponible dès janvier, devrait être communiquée au cours du mois 

d'avril. Il précise que cette communication n'influence pas l'applicabilité de la disposition, compte 

tenu du fait que, en l'absence d'indications au premier trimestre, l'activité s'est déroulée jusqu'ici 

sans pouvoir tenir compte de la variation qui sera imposée.  

Gian Ludovico Ceccaroni est invité à présenter la situation en Italie. Il indique que le décret 

ministériel concernant la fermeture temporaire tenant compte des jours de fermetures 

supplémentaires prévues dans le plan pluriannuel a déjà été publié. Pour ce qui concerne la 

limitation jusqu'à la ligne bathymétrique des 100 m, l'Italie a opté pour la possibilité de fermer 

d'autres zones à la pêche au chalut afin de réduire les captures de merlu. Giampaolo Buonfiglio 

précise qu'en réalité, la question des zones à fermer fait encore l'objet de débats entre le 

gouvernement italien et Bruxelles, mais qu'une décision devrait être communiquée rapidement. Il 



 

 

ajoute que les journées de fermeture, qui devraient être comptabilisées à partir du moment où le 

pêcheur les communique, même si cette communication a lieu le matin même, représentent en 

revanche un point critique. Il indique que la capitainerie du port conteste cependant ces délais 

procéduraux car ils permettraient de choisir des journées de fermeture en fonction du mauvais 

temps. 

Caroline Mangalo déclare que les zones de fermeture ont déjà été définies en France, pour la GSA 7 

et pour la GSA 8, car elles avaient été présentées au CSTEP au mois de novembre. Dans la GSA 7, les 

périodes de fermeture sont un peu différentes car elles varient en fonction de la période de l'année 

et des lignes bathymétriques. Mme Mangalo précise que le premier contrôle des résultats sera 

disponible en décembre. Le Décret d'application des périodes de fermeture en France a été publié 

fin décembre. Il faut également tenir compte du fait que le système de répartition des journées en 

mer et des quotas étaient déjà en vigueur en France depuis 2013, ce qui a facilité l'application du 

règlement. Elle précise également que la durée des journées en mer a été réduite à 15 heures, et 

que la France attend l'approbation par le CSTEP des coefficients de répartition des journées de 

pêche entre les différents types de bateaux et d'engins. Elle annonce que la France a demandé que 

ce coefficient soit fixé à 1 pour ne pénaliser aucun des segments. Caroline Mangalo saisit l'occasion 

pour souligner l'importance d'une harmonisation entre les GSA 7 et 8 et entre les pays concernés.  

Mario Vizcarro, en remerciant pour ces mises à jour, souhaite que les travaux du Focus Group se 

poursuivent à l'avenir. 

 

Le Président passe la parole à Iolanda Piedra (IVEAEMPA) qui exprime son inquiétude pour la 

Méditerranée occidentale et estime qu'il serait opportun de tenir compte de toutes les réunions 

programmées sur le côté ouest de la Méditerranée. En ce sens, elle invite un membre du Bureau à 

participer à la réunion qui se tiendra à Palma de Majorque le 6 mars prochain. Elle estime par ailleurs 

qu'il serait utile d'organiser des réunions similaires dans d'autres pays.  

En l'absence d'autres interventions, le Président clôt les travaux l'Assemblée Générale et remercie 

les interprètes. 

 

 

 

 


